
Петък
16 юли 2010, брой 133 (4944)

цена 1.50 лева

След една година извън 
структурата на КФН тя е 
новият заместник-предсе-
дател на надзора 

USD/BGN: 1.52466   

-0.97% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28280  

     +0.98% 
Българска народна банка

Sofix: 364.90 

    +0.02%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 14
Първи сигнали 
за поскъпване на 
жилищата в София 
С 4.3% са се повиши-
ли цените на жилищата 
през второто тримесе-
чие на годината спрямо 
първото, обявиха в свой 
доклад от “Райфайзен 
имоти”

Компании ▶ 11 Компании ▶ 14
Нов етап в битката 
за надмощие в 
“Петрол холдинг”    
Митко Събев премина в 
офанзива и обвинява съ-
дружника си Денис Ершов 
за фалшификация на доку-
менти

Борсата 
излиза на 
борсата

Коментар ▶ 2
Корупция 
на N-та степен
  
Едва ли е останал лаик в 
тази държава, който да си 
мисли, че една ефективна 
присъда ще замаже очите 
на Европа

Компании ▶12
Пазарът на 
безалкохолни 
продължава да пада

Кризата променя търпели-
во възпитаваното през по-
следните десетина години 
потребителско поведение 
у нас да се консумират 
по-качествени и по-скъпи 
безалкохолни напитки

Новини ▶ 6
Чуждите 
инвестиции 
намаляха със 75%

От началото на годината в 
страната ни са постъпили 
вложения на стойност 253 
млн. EUR. “През послед-
ните 2-3 месеца активност-
та на инвеститорите се 
увеличи“, каза шефът на 
БАИ Борислав Стефанов

Новини ▶ 7
Борисов нареди 
промяна в Закона 
за приватизация
 Парламентът гласува праг 
от 500 хил. лв. данъчна 
оценка, под който имоти 
частна държавна собстве-
ност ще могат да бъдат 
продавани от областните 
управители. Премиерът 
нареди прагът да бъде 
намален

Новини ▶ 8 
Димана Ранкова 
се връща във 
финансовия надзор  

BG40: 104.31   

-0.15%
Българска фондова борса

ЕвропЕйски 
шампион 

по измами

Страната ни оглавява класацията с най-много нередности при 
усвояването на еврофондовете през 2009 г., сочи доклад на ОЛАФ. 

Сигналите за злоупотреби от България са се увеличили 
със 134% спрямо 2008 г.  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
Вяра анкова

Губещ
алексей Петров

Вяра Анкова беше избрана за нов генерален директор 
на БНТ. Тя ще смени на поста Уляна Пръмова. За Анко-
ва гласуваха всичките петима членове на Съвета за 
електронни медии. Тя обеща бизнес анализ на теле-
визията и сериозни съкращения и промени. Анкова 
ще търси начин за привличане на допълнителни при-
ходи.  Подробности на стр. 9

Софийският апелативен съд остави лидера на 
престъпната група „Октопод” Алексей Петров 
в ареста. Съдът прецени, че има достатъчно 
доказателства, че Петров е ръководил групата, 
занимавала се с рекет и изнудване. Магистратите 
прецениха, че ако го пуснат, може да окаже 
въздействие на свидетели.

Четвъртък
15 юли 2010, брой 132 (4943)

цена 1.50 лева

В хазната са постъпили 
64 млн. лв. от дългове от 
фирми и граждани, каза 
Красимир Стефанов

USD/BGN: 1.53966  

-1.05%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27030  

     +1.07%
Българска народна банка

Sofix: 364.82 

    +0.89%
Българска фондова борса

BG40: 104.47   

+1.35%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 13
КФН блокира 
общото събрание на 
“Полимери” 
Одиторът на компанията е 
отказал да завери доклад 
на дружеството за 2009 г. 
Това прави невъзможно 
гласуванията на ОСА

Новини ▶ 9
Новини ▶ 6
Със 133% скачат 
събраните 
просрочия от НАП 

Компании ▶ 12-13
Борсата променя 
правилата на 
индексите     
Отпадане от Sofix заплаш-
ва КТБ, ОЦК, “Трейс”, 
“Спарки” и “Еларг”. Петте 
компании не отговарят на 
някои от новите критерии 
за участие в  индекса

Мирослав Найденов 
започва война с 
некачествените 
храни

Коментар ▶ 2
Лятото преполови, 
а какво става  
с отпуските  
У нас вече стана правило за-
ради известен брой частни 
случаи, които по някакъв 
начин ощетяват бюджета, 
да бъдат наказвани всички 
граждани

Компании ▶14
Над 1.5 млрд. лв. 
трябват за водата  
в София 

Над 1.5 млрд. лв. са нужни 
за цялостна реконструкция 
на водопроводната мрежа 
в София, съобщи Добро-
мир Симидчиев, директор 
“Капиталови дейности” в 
“Софийска вода”

Новини ▶ 6
ЕК готова на 
компромис за 4 
проекта по ИСПА

Брюксел изрази готовност 
да преразгледа съдбата на 
4-те проблемни проекта по 
ИСПА, свързани с изграж-
дане на водните цикли в 
градовете Варна, Шумен, 
Балчик и Смолян, каза 
Томислав Дончев

Новини ▶ 7
68% от българите 
не искат да работят 
след пенсия
 Само 34% са сигурни, 
че ще покрият 
новите изисквания за 
осигурителен стаж, 
сочи проучване на 
НЦИОМ

Опит 
за изсветляване 

на Онлайн хазарта

Промените в Закона за хазарта ще се опитат да вкарат правила 
и в залагането през интернет. Никой не знае точно колко сайта 

се занимават с хазарт и какви са приходите им  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков

Мнения

По темата “Тотю 
Младенов: овладяхме 
безработицата”

Тотю Младенов да махне 
пенсионерите над 63 
години, които работят 
на бюро, и да ги прати на 
полето. Няма работа за 
младите и образованите, 
защото те ще работят, 
докато умрат. Тотю, 
разходи се до провинци-
ята и ще видиш каква е 
безработицата и на каква 
заплата работят образо-
ваните.

Умната 

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 ЕРП-тата 
трупат пари 
чрез прехвърляне 
на топката. 

Компаниите завишават 
разходите си, като 
изнасят почти всички 
лицензионни дейности, 
показва одит на ДКЕВР 
с председател Ангел 
Семерджиев

2 Изчистването на 
отпуските -  
твърдо до края 
на 2011 г. Времето 

е достатъчно това 
безобразие да приключи, 
заяви премиерът Бойко 
Борисов

3 Гръцката 
„Актор” подписа 
договора за 
изграждане на 

Лот 3 от „Тракия”. АПИ 
е спестила 60 млн. лв. 
от рехабилитацията 
на пътища по ОП 
„Регионално развитие”

Корупция на N-та степен
Европейците се видяха 
в чудо от страната ни. То 
бива корупция, бива изма-
ми, но последният доклад 
на ОЛАФ направо сравнява 
България със земята. Страната 
ни води всички класации за 
нередности при усвояването 
на еврофондовете. Зевзеците 
биха казали, че е хубаво поне 
в една класация да водим, като 
се има предвид, че по всякак-
ви финансови показатели сме 
на последно място. Щеше да е 
смешно, ако не беше трагично. 
Откакто страната ни е член 
на ЕС, България е символ на 
корупция в Европа. И успешно 
защитава лошата си слава. С 
всеки доклад било на Евро-
пейската комисия, било на 
ОЛАФ или на която да било 
друга институция страната ни 
слиза все по-надолу и по-надо-
лу. Където не са ни проверили, 
там не са открили нарушения.

Първите сигнали от Европа 
дойдоха още в предишното 
управление. Една след друга 
бяха замразени европейските 
програми, от което страната ни 
загуби милиони евро. Загубиха 
ги онези, чиито проекти бяха 
изрядни и за които европейско-
то финансиране беше жизнено-
необходимо. А тези, които си 
построиха петзвездни хотели 
и къщи, минаха между капки-
те. Ох, извинете... има един 
осъден. След дълго разследване 
съдът призна Марио Николов за 
виновен. 

Едва ли е останал лаик в 
тази държава, който да си ми-
сли, че една ефективна присъда 
ще замаже очите на Европа. 
Брюксел достатъчно се е напа-
тил и поучил от Гърция, където 
години наред се източваха ев-
ропейски пари. И сега санкцио-
нира всеки опит за тарикатлък. 

А тарикати в България с лопата 
да ги ринеш. Все си мислим, че 
сме по-хитри от ония на Запад и 
дребните ни номерца ще минат.

А управляващите, вместо 
да се занимават с кокошкар-
ски истории, свързани с три 
стека цигари или телефонни 
измами, трябва наистина да 
насочат усилията си да осъдят 
онези, заради които страната 
ни продължава да губи онези 
пари, които Европейският съюз 
е заделил за България. И вмес-
то да гонят бившия премиер 
Сергей Станишев за 7 секретни 
документа, да му повдигнат 
обвинение за всичките зулу-
ми, които ставаха, докато той 
управляваше. Защото 99% от 
злоупотребите станаха точно 
по времето на Тройната коали-
ция. Нещо, за което България 
хем си плаща, хем се черви 
пред Европа. 

Едва ли 
е останал 
лаик в тази 
държава, 

който да си мисли, 
че една ефектив-
на присъда ще 
замаже очите на 
Европа

коментар

 Вместо за земеделска техника някои „близки” до предишните управляващи използваха парите по СаПард, за да си построят хотели  
по морето 
▶

Георги андреев
gandreev@pari.bg
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Има някаква дискриминация, която 
върви трета година. Моята вяра, че 

можем да влезем в диалог с ДКЕВР или 
правителството, постепенно се намалява

Число на деня

2860 
апарата от типа смартфон са продадени в страната 

през юни, сочат данните на LG Electronics България
▶

 Ян Вавера, регионален мениджър на CEZ за България

На борсата почти откриха модела win-win
Под мотото “Да пазим 
миноритарните акци-
онери, като ние станем 
мажоритари” Минис-
терството на финансите 
лансира идеята си да 
увеличи дела си в БФБ 
до 50%+1 акция. Освен 
този лозунг идеята 
държавата да вземе 
контролния пакет в 
борсата, за да продаде 
дела си в нея по-лесно, 
беше облечен и в друг 
рефрен: листването на 
акциите ще направи 
пазара прозрачен. 

Не че има нещо лошо 
в предначертаните мер-
ки. Но нещата можеха 
да се кажат много по-
просто: 

1Държавата иска да 
разкара участието си 

в борсата, но на добра 
цена. Тя може да бъде 
постигната срещу мажо-
ритарен дял, защото ни-
кой голям инвеститор не 
иска да купи компания, в 
която  няма контрол. 

2Листването на акции 
с SPO означава са-

мо едно нещо - никак-
ва прозрачност, защото 
реални сделки и пазар 
с акциите на БФБ едва 
ли ще има. Става дума 
за по-големи пакети ак-
ции, а не сделчици за 20 
акции на някой пишман 
акционер.

3Качването за търго-
вия на акциите е с 

една-единствена цел - 
получените от продаж-
бата пари да влязат ди-
ректно в изтърбушения 
бюджет, а не в Сребър-
ния фонд, където трябва 
да отидат средствата от 
приватизацията.

4Борсата има нужда 
от средства за инвес-

тиции, с които да пред-
лага нови продукти. 
Иначе пазарът ще си 
стои толкова умрял, кол-
кото е в момента. Кой 
обаче би се съгласил да 
ги извади в момент, ко-
гато парите кеш са тол-
кова кът? Миноритарни-
те акционери? Абсурд. 
Остава най-големият, 
който е държавата. Тя 
обаче иска да си получи 

Качването за 
търговия на 

акциите от БФБ е 
с една-единствена 
цел - получените от 
продажбата пари 
да влязат директ-
но в изтърбуше-
ния бюджет, а не в 
Сребърния фонд 

коментар

Снимки марина ангелова

на свобода 

своето срещу тези пари 
и ще го получи - увели-
чение на дела.

Доста извратено звучи 
държавата да го играе 
двигател на прогреса. 
Още повече когато идеята 
идва от възпитаника на 
чистите пазарни отноше-
ния - финансовия минис-

тър Симеон Дянков. 

Едно обаче е сигур-
но. В БФБ почти са 
намерили любимата на 
всички пазарни учас-
тници формула win-
win. При нея всички 
са еднакво доволни. В 
ситуацията на борсата 
малките акционери ще 

са доволни, че някой 
ще извади пари, за да 
развива компанията, без 
да иска от тях каквото и 
да е. Големият акцио-
нер също ще е доволен, 
защото срещу малко 
пари ще получи голяма 
разлика в цената, срещу 
която ще се раздели с 
акциите си.

Мозъкът на 
“Наглите” 
беше 
пуснат от 
ареста
Софийският апелативен 
съд пусна под гаранция от 
10 000 лв. Валентин Янев-
Бореца. Той беше аресту-
ван като част от групата на 
“Наглите”, занимавала се с 
отвличания. 

Валентин Янев (на сним-
ката) е смятан за мозъка 
на групата и беше издир-
ван няколко месеца, преди 
полицията да го задържи 
през май в ресторант в 
“Овча купел”. 

Той е третият от “Нагли-
те”, който съдът пуска на 
свобода. Срещу 5 хил. лв. 
гаранция вече беше осво-
боден Цветозар Славчев-
Цуро, след като няколко 
месеца след задържането 
му МВР и прокуратурата 
не са намерили нови до-
казателства срещу него. 
Преди това беше пуснат и 
лидерът на групата Антон 
Петров-Хамстера. 

Мирослав иванов 
mivanov@pari.bg

Българската фондова борса има нужда от средства за инвестиции, с които да 
предлага нови продукти
▶
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България оглавява кате-
горично статистиката с 
най-много нередности при 
усвояването на еврофон-
довете през 2009 г. Това 
показва докладът на ОЛАФ. 
Сигналите за злоупотреби, 
включително измами, от 
България са се увеличили 
със 134% през миналата 
година спрямо 2008 г.

На върха 
на класациите
През миналата година 
разследващите органи на 
ОЛАФ са работили общо 
по 68 сигнала за измами и 
престъпления, свързани с 
България от предни години. 
Това е най-много от целия 
Европейски съюз. 

От общо 220 случая в ЕС, 
отворени през 2009 г., в 41 
отново са замесени бълга-
ри. Това е на практика една 
пета от всички разследва-
ния в Евросъюза. Общо 
26 от тях са свързани със 

земеделските програми, 8 
със структурните фондове. 
Другите са единични слу-
чаи. България е на първо 
място и по брой подадени 
сигнали - 94 за отминалата 
година, като почти полови-
ната от тях се разработват. 
Общият брой на подадени-
те сигнали от страни от ЕС 
са 666. Все пак в доклада 
се казва, че завишената 
бройка на сигналите и раз-
следванията  като цяло не 
означават автоматично, че 
измамите са се увеличили, 
а по-скоро докладването 

се е засилило. Също така 
трябва да се отчете и фа-
ктът, че някои от случаите 
засягат административни 
нередности, а не задължи-
телно измами. 

Мнозинството от злоупо-
требите с еврофондове в 
България са констатирани 
при проверка на проектите 
от страна на европейски-
те институции, одиторски 
компании или властите в 
София. Разликата по тези 
показатели е съществена 
с другите страни членки, 
където нередностите се 
установяват при текущия 
контрол, показва докладът.

всеки пети проект 
по САПАРД нередовен
Всичките 26 нови раз-
следвания в земеделието 
са по предприсъединител-
ната програма САПАРД. 
Подозренията за измами 
със земеделската програ-
ма очевидно доминират 

по всички разработки за 
страната ни. Те са 67% от 
всички докладвани случаи 
в страната, пише в анализа 
на ОЛАФ. Докладът кон-
статира още, че български-
те случаи по САПАРД са 
92% от всички злоупотреби 
по тази програма, засечени 
от Европейската служба за 
борба с измамите в цяла 
Европа. 

Общо 189 са проектите 
по програма САПАРД, чи-
ято субсидия трябваше да 
бъде изплатена до края на 
миналата година, но пари-
те бяха отрязани. Още в 
края на 2009 г. стана ясно, 
че близо половината от 
тях ще се проверяват от 
ОЛАФ, а сега се разбира 
и че във всеки пети про-
веряван проект е имало 
нередности, което отново 
е най-много за цяла Евро-
па. Злоупотребите касаят 
цялото действие на про-
грама САПАРД и преди 

присъединяването на Бъл-
гария към ЕС. В доклада е 
описан и казусът “Марио 
Николов”, но само като 
един от случаите. За него 
е констатирано, че са из-
вършени “систематични 
и широкоразпространени 
измами за десетки мили-
они евро, за закупуването 
на машини по завишени 
цени за месопреработва-
телни заводи с пари от 
европейската програма 
САПАРД”. 

Структурните 
фондове
Осем сигнала за наруше-
ния в усвояването на дру-
ги структурни фондове в 
България разработва още 
ОЛАФ - отново най-мно-
го от всички страни в ЕС, 
става ясно от доклада. Тук 
поне за разлика от случаите 
САПАРД български казус 
не е изведен като акцент в 
доклада. Като цяло обаче 

се посочва, че малка група 
страни имат проблеми с ус-
вояването на средства и това 
са Италия, Гърция, Испа-
ния, България и Словакия. 
Основните нарушения са 
опити за манипулиране на 
търгове чрез неверни или 
преувеличени оферти, кон-
фликт на интереси и др. 

Сигнали
Голямата част от държавна-
та администрация все още 
не е запозната с доклада 
на ОЛАФ и се въздържа от 
коментари. Все пак Дим-
чо Михалевски, член на 
комисията по земеделие в 
парламента, коментира за 
в. “Пари”, че множество-
то сигнали, отчетени през 
2009 г., се дължат на малко 
“преувеличена” реакция 
от страна на българската 
администрация. По думите 
му през лятото на мина-
лата година от ОЛАФ са 
поискали от българската 

България е най-споменаваната държава от ЕС в доклада за            дейността 
на ОЛАФ за 2009 г. 

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg
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Процесът стартира 
след разследване на 
ОЛАФ, но обвинение-
то срещу другия осно-
вен участник Людмил 
Стойков беше свалено
В края на юни бизнесменът 
Марио Николов стана пър-
вият осъден за злоупотреби 
по САПАРД. Николов по-
лучи 12 години затвор при 
първоначален строг режим 
по обвинението за пране на 
пари. Съпругата му също 
беше призната за виновна и 
беше осъдена на пет години. 
Други четирима членове на 
групата получиха 10 години 
затвор. Всички бяха осъдени 
и за участие в организирана 
престъпна група, но ще из-
лежат само наказанието по 
по-тежкото обвинение. 

има група, няма група
Делото стартира след двего-
дишно разследване със съ-
действието на европейската 
служба за борба с измамите 
ОЛАФ. При него беше уста-
новено, че групата на Нико-
лов е внасяла стари машини 
и ги е фактурирала като 
нови, за да получи средства 
от европейските фондове. 
Според данните по този 
начин са източени 7.5 млн. 
EUR от програма САПАРД. 
Първоначално като част от 
групата беше разследван 
и Людмил Стойков, който 
беше спонсор на предиз-
борните кампании на пре-
зидента Георги Първанов. 
Той беше обвинен заедно с 
Николов при стартирането 
на делото през 2007 г. Мал-
ко по-късно обаче Стойков, 

който иначе беше сочен за 
“мозъка” на групата, бе-
ше освободен. Той обаче 
беше призован като свиде-
тел по делото и в началото 
на 2009 г. обяви, че “няма 
група Николов - Стойков”. 
Съществуването на такава 
беше посочено от ОЛАФ, 
но прокуратурата не откри 
участие на Стойков. Впо-
следствие между двамата 
все пак беше установена 
връзка през регистрирана 
в САЩ фирма. 

Схемата 
Разследването на ОЛАФ по-
каза, че групата е изнасяла 
стари месопреработвателни 
машини в Германия, където 
са били продадени за старо 
желязо. Там те са демонти-
рани и са внасяни отново 
в България през фиктивни 
фирми в Швейцария и Ир-
ландия. Марио Николов е 
собственик на компания, коя-
то произвежда пастет. При 
купуването на машините той 
е получавал европейски суб-
сидии. В скандала са замесе-
ни 11 български фирми.

Германско-
швейцарската връзка
По същото разследване бя-
ха задържани двама души в 
Германия и двама в Швей-
цария. Още през 2008 г. 
съдът в германския град 
Аугсбург осъди двамата 
германци, които са участ-
вали в схемата на Марио 
Николов. Улрих Райзахер, 
шефът на фирмата, която 
е предоставяла на Марио 
Николов стари машини, 
описани в документите като 
нови, е осъден на 2 години 

и 9 месеца лишаване от сво-
бода. Другият участник от 
германска страна получава 
условна присъда. Година 
по-късно показанията на 
двамата германци са прило-
жени по делото в България. 
Според Райзахер връзката 
с Николов е установена 
още през 2001 г. и всички 
контакти са инициирани от 
българския бизнесмен. Рай-
хазер потвърждава схемата 
за продаване на стари ма-
шини като нови на повече 
от двойно по-високи цени.

“Брилянтно”
На 30 юни съдът произнесе 
присъдите на групата на 
Марио Николов. Тъй ка-
то това е едно от малкото 
дела от голям обществен 
интерес, което приключ-
ва успешно, съдът и про-
куратурата не пропуснаха 
да се потупат по рамото. 
Главният прокурор Борис 
Велчев определи работата 
на съда като “брилянтна” 
въпреки липсата на присъ-
да срещу другия основен 
участник Людмил Стойков. 
Той коментира, че въпреки 
че Стойков беше посочен 
от ОЛАФ като част от гру-
пата, не е имало как той да 
бъде обвинен. Той обаче 
продължава да е обект на 
внимание от прокуратурата, 
обяви Велчев. Вътрешният 
министър Цветан Цветанов 
пък видя “светлина в тунела 
на правораздавателната ни 
система”. Цветанов е ос-
новен критик на съдебната 
система и неколкократно 
влиза в задочен спор с Вис-
шия съдебен съвет.

Филипа Радионова

Петък 16 юли 2010  pari.bg
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Марио Николов е първият 
осъден за злоупотреби 
по САПАРД

Големия брой сигнали 
го свързвам с едно прес-
тараване от страна на 
българската администра-
ция. Миналото лято на 
среща с представители 
на ОЛАФ имаше дого-
ворености, че България 
трябва да се активизира 
и да посочи нередни про-
екти по САПАРД, което 
да помогне запорираните 
от ЕК пари отново да 
потекат към страната. 

Така много бързо бяха 
подадени сигнали по 
около 90 проекта, които 
бяха класифицирани 
като съдържащи неред-
ности. Според мен сме 
се престарали.

Освен това този факт 
показва и нещо дру-
го - един вид бягство 
на администрацията от 
проблема, не визирам 
администрацията в 
настоящото правител-
ство, но и в миналото 
и по принцип, защото 
това е прехвърляне на 
топката. То показва, 
че може би нямаме 
административен 
капацитет, който да се 
занимае ефективно с 
тези случаи. 

Администрацията 
се е престарала

Много бързо 
бяха подаде-
ни сигнали по 

около 90 проекта, 
които бяха кла-
сифицирани като 
съдържащи неред-
ности. Според мен 
сме се престарали

Димчо Михалевски,
член на Комисията по земеделие 
и Комисията по европeйските 
въпроси и контрол на европей-
ските фондове

 Марио Николов до последно не признаваше вината си и обяви, че е изкупителна 
жертва  снимКа марина ангелова

▶

Относно констатира-
ните нарушения - пре-
ди да се вадят изводи, 
трябва да се види кои 
от тях са за истински 
злоупотреби и да се ана-
лизира ситуацията. Има 
разлика между админи-
стративни нередности и 
истински злоупотреби и 
измами.

Годишният доклад на 
ОЛАФ за 2009 г. изрич-
но показва подобреното 
докладване на нередно-
сти от страна на българ-
ската администрация 
през миналата година. 
За съжаление случаите, 
които сме докладвали 
в края на 2009 г., не са 
били регистрирани го-
дини наред от предход-
ните управляващи. 

От септември минала-
та година в Държавен 
фонд “Земеделие” е 
създадено специално 
звено за борба с изма-
мите, което работи в 
тясно сътрудничество с 
всички правоохранител-
ни органи и с ОЛАФ, 
което следи стриктно 
и за нерегламентирани 
връзки на отговорни 
длъжностни лица с 
консултантски фирми 
и изготвяне на бизнес 
планове по проекти.   

Бих искала да под-
чертая, че случаите на 
нередности, които са 
отчетени в годишния 
доклад на ОЛАФ за 
2009 г., касаят нередно-

Докладът показва 
подобрена 
комуникация

Случаите, 
които сме 
докладвали 

в края на 2009 г., не 
са били регистрира-
ни години наред от 
предходните упра-
вляващи

Калина илиева,
председател на държавен фонд 
“Земеделие”

сти по САПАРД в пре-
дишни години, които 
са били прикривани и 
заради които средства-
та по програмата бяха 
блокирани. В резултат 
на предприетите мерки 
плащанията по всички 
мерки на САПАРД бяха 
възобновени от Евро-
пейската комисия през 
септември 2009.

страна да се активизира с 
установяване на нередно-
сти по САПАРД, за да бъдат 
размразени средствата по 
програмата, които Евро-
пейската комисия запорира 
през 2008-а заради открити 
от ОЛАФ измами, които 
средства не са били използ-
вани по предназначение.

По думите му админи-
страцията се е “престара-
ла” със сигналите, за да се 
отчете дейност и така да 
се ускори процесът по раз-
мразяването на средствата, 
което и се случи в началото 
на септември м.г.

И все пак няма как да не 
отбележим, че оглавяването 
на статистиката на ОЛАФ в 
никакъв случай не може да 
се нарече безобидно. Дори 
голяма част от случаите да 
са с незначителни или без 
нарушения, голямата бройка 
на сигналите и разработките 
най-малко никак не помага 
за имиджа на България. 
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63.3 
▶ млн. EUR са преките 
чуждестранни инвести-
ции в България, които са 
направени през май

Преките чуждестранни ин-
вестиции за май намаляват 
със 75.7% на годишна база, 
показват данните на БНБ. За 
май те са на стойност 63.6 
млн. EUR. Изпълнителният 
директор на Българската 
агенция за инвестиции Бо-
рислав Стефанов подчерта, 
че не трябва да се забравя, 
че страна като България 
много се влияе от решени-
ята на големите компании. 
По думите му и една фирма 
може да промени статисти-
ката и да окаже сериозен 
еднократен ефект. 

От началото на годината 
до края на май стойността 
на чуждестранните инвес-
тиции е 253 млн. EUR, което 
е близо 6 пъти по-малко в 
сравнение със същия период 
на миналата година, когато 
са били 1.211 млрд. EUR. 

Активност
Най-много инвестиции в 
страната от началото на 
годината до края на май са 
направили холандците. Те 
са вложили 589.1 млн. EUR. 
На второ място се нареждат 
руснаците с 60.2 млн. EUR, 
а на трето е САЩ с 46.5 
млн. EUR. 

Някои страни са изтег-
лили капитали от страната 
ни. Най-голям отлив има 
от страна на Австрия, Хо-
ландските Антили и Вели-
кобритания. Според БНБ 
причина за това са нетни 

Чуждестранните инвестиции 
в България намаляха със 75%
От началото на годината в страната са постъпили вложения на 
обща стойност 253 млн. EUR

Износът се увеличава с 22.1%

плащания, които са в раз-
мер съответно на 363.7 млн. 
EUR, 102.7 млн. EUR и 86.1 
млн. EUR.

Разпределение
Сериозно намаляват ин-
вестициите в недвижими 
имоти. За периода януари 
- май са на стойност 73.1 
млн. EUR. В сравнение с 
миналата година това е с 
68% по-малко. 

Сумата на привлечения 
дялов капитал до края на 
май възлиза на 244.1 млн. 
EUR. В сравнение със съ-
щия период на миналата 
година той е с 620.9 млн. 
EUR, отчитат от БНБ.  

По-ярка светлина
„През последните 2-3 ме-
сеца активността на ин-
веститорите се увеличи”, 
коментира Борислав Сте-
фанов. „Идват делегации 
от добре развити световни 
фирми, които имат серио-
зен интерес да инвестират 
в страната”, обясни още 
Стефанов. 

Агенцията за инвестиции 
все още няма точни данни 
за броя на компаниите, ко-
ито са инвестирали у нас. 
Стефанов обаче прогнози-
ра, че това са около 2000-
2100 фирми. От януари до 
април броят им е бил 1300, 
а 550 са изтеглили капита-
лите от България.

Радослава Димитрова

В края на май 
фирмите са изнесли 
стоки за 5.394 млрд. 
EUR

Износът продължава да 
расте и в края на май въз-
лиза на 5.394 млрд. EUR, 
показват данните на БНБ. 

Спрямо края на май ми-
налата година експортът 
е нараснал с 22.1%, отчи-
тат от централната банка. 
Според повечето мени-
джъри на големи фирми 
у нас точно износът е 
трамплин за икономиката. 
Банкерите също виждат 
повече светлина за фир-

мите именно на основата 
на растящ експорт. 

Нагоре по  
стълбицата
Само за май от страна-
та са изнесени стоки на 
стойност 1.212 млрд. EUR. 
Това е ръст от 33.8% спря-
мо май миналата година, 

Дефицитът по 
текущата сметка 
се топи през май
Салдото по 
перо “Доход” е 
отрицателно и възлиза 
на  452.3 млн. EUR

Дефицитът по текущата 
сметка за май намалява и в 
края на месеца възлиза на 3.8 
млн. EUR, показват данните 
на БНБ. В сравнение с мина-
лата година това е близо 10 
пъти по-ниско ниво. В края 
на май 2009 г. дефицитът по 
текущата сметка беше 366.2 
млн. EUR. За периода януари 
- май текущата сметка има 
дефицит от 708.9 млн. EUR. 
Година по-рано той беше 
2.365 млн. EUR.

“виновници” за  
подобрението
Месечното подобрение на 
текущата сметка се дължи 
основно на три фактора - по-
малките дефицити по тър-
говското салдо и по статия 
“Доход”, както и увеличе-
нието на салдото по статия 

“Текущи трансфери”, отчи-
тат от БНБ.

Разпределение
Балансът на услугите е по-
ложителен и в края на май е 
в размер на 241.1 млн. EUR, 
сочат данните на БНБ. Това 
е близо 8 пъти по-високо 
равнище в сравнение със 
същия период на миналата 
година, когато той възлиза-
ше на 27.5 млн. EUR. Само 
за май салдото на услугите 
е 112.9 млн. EUR, което е 
с 53.2 млн. EUR повече от 
миналата година. 

Текущите трансфери от 
началото на годината до 
края на май възлизат на 
228.6 млн. EUR спрямо 
140.7 млн. EUR година по-
рано. Салдото по перо “До-
ход” за януари - май 2010 г. 
е отрицателно и е в размер 
на 452.3 млн. EUR. Година 
по-рано то също беше отри-
цателно, като възлизаше на 
806.2 млн. EUR за януари 
- май 2009 г. 

отчитат от БНБ. Според 
представители на компа-
ниите тази тенденция ще 
продължи и през следва-
щите месеци, като тя е 
първият сигнал за подо-
брение на икономиката на 
страната. 

Вносът нараства едва с 
2.5% на годишна база и 
в края на май възлиза на 
6.631 млрд. EUR. Само за 
май в България са внесени 
стоки на стойност 1.509 
млрд. EUR. Спрямо същия 
период на миналата година 
това е с 12.6% повече. 

Равносметка
За периода януари - май 
търговското салдо е от-
рицателно. То възлиза на 
1.234.8 млрд. EUR, отчи-
тат от централната банка. 
За същия период на мина-
лата година салдото също 
е било отрицателно, но 
размерът му е бил 2.049 
млрд. EUR. Търговското 
салдо за май е отрицател-
но и възлиза на -297.3 млн. 
EUR за същия период на 
миналата година то е било 
-435.3 млн. EUR.

Радослава Димитрова

957.6 
▶ млн. EUR по-малко са ин-
вестициите, постъпили 
в страната от началото 
на годината до края на 
април

 интересът към инвес-
тиции в страната се 
увеличава по-осезаемо, 
коментира Борислав 
Стефанов 

снимка емилия костадинова

▶

Борислав Стефанов,
изпълнителен директор на Българ-
ската агенция за инвестиции

Идват де-
легации на 

добре развити и 
известни светов-
ни фирми, които 
преговарят и ис-
кат да инвести-
рат в България

 Компаниите увеличават износа, като това ще продължи и през следващите 
месеци, коментират мениджъри снимка БоБи тошев

▶
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Областните управители ще продават 
държавни имоти до 10 хил. лв.
Депутатите одобриха 
праг от 500 хил. лв., 
но Бойко Борисов им 
нареди да го намалят
 
Пореден закон ще бъде 
променен малко след като 
депутатите са го приели. 
В четвъртък парламентът 
гласува праг от 500 хил. лв. 
данъчна оценка, под който 
имоти частна държавна соб-
ственост ще могат да бъдат 
продавани от областните 
управители, а над него - ще 
минават през Агенцията за 
приватизация и следприва-
тизационен контрол. Точно 
час по-късно премиерът 
Бойко Борисов пристигна 
изненадващо в парламента 
и обяви, че законът ще бъде 
променен и прагът ще стане 
10 хил. лв. 

отново обвинения в 
лобизъм
Промените в закона за при-
ватизация скараха депу-
татите. Причината е, че 
според опозицията и си-
ните прагът от 500 хил. 
лв., под който държавни-
те имоти няма да бъдат 
продавани през Агенцията 
за приватизация и след-
приватизационен контрол, 
ще остави агенцията без 
работа. Мотивите на уп-
равляващите пък бяха, че 
именно по-нисък праг на 
данъчната оценка ще нато-
вари както агенцията, така 
и участниците в сделките. 
“Просто улесняваме учас-
тието на хората в сделки 
с имоти с ниска данъчна 
стойност, за да не се налага 
да идват за някакъв имот 
за 1000 лв. до агенцията 
за приватизация”,  обясни 
Делян Добрев от ГЕРБ. 
Той отхвърли обвиненията 
на левицата, че това е по-
редният лобистки закон. 

Сините поискаха оставката на Десислава Танева

Преди това Мая Манолова 
от БСП обяви, че с проме-
ните се извършва децентра-
лизация на корупцията и 
че те са плод на натиска от 
местни бизнес лобита. “Ре-
ално продажбите ще стават 
по един много непрозрачен 
ред от представителите на 
ГЕРБ по места”, коментира 
Манолова.

Жонглиране с числа
Не стана ясно каква е при-
чината да бъде избрана точ-
но сумата от 500 хил. лв. От 

левицата коментираха, че 
почти няма имоти с толко-
ва висока данъчна оценка. 
Съпредседателят на Синята 
коалиция Мартин Дими-
тров, който е и председател 
на икономическата коми-
сия в парламента, съобщи, 
че комисията е изискала 
списък на имотите частна 
държавна собственост, за 
да може на тази база да 
бъде определен прагът. От 
ГЕРБ се съгласиха, че чис-
лото може да бъде проме-
нено между първо и второ 
четене на законопроекта. 
Така законът беше приет 
без промяна. 
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Спешно 
разпореждане
Точно час след гласуване-
то в Народното събрание 
пристигна премиерът Бой-
ко Борисов и обяви, че е 
дал инструкции на депута-
тите от ГЕРБ да променят 
прага на 10 000 лв. Той 
обясни, че се е срещал с 

областни управители и е 
избрал размера на данъч-
ната оценка след разгово-
рите с тях. 

До 10 хил. лв. са масо-
вите имоти, които бавят 
процеса на продажба, каза 
Борисов. По повод крити-
ките, че диктува на депу-
татите какво да приемат, 

премиерът обясни, че и 
той е от партия ГЕРБ и 
може да си казва мнение-
то. Подобен случай имаше 
преди два дни, когато след 
“принципното мнение” 
на Борисов депутатите от 
управляващата партия се 
отказаха от промените в 
закона за земеделската соб-

ственост,  които при дебата 
в пленарна зала ревностно 
защитаваха. По-рано по 
подобен начин премиерът 
нареди редактиране на 
промяна в закона за  авто-
мобилните превози, която 
облекчаваше режима за 
превоз на деца.

Филипа Радионова

Бойко Борисов, 
министър-председател

Аз не съм 
ли от пар-

тия ГЕРБ? Аз 
съм председател, 
а не мога да кажа 
мнението си, 
така ли мислите? 
Или не мога да 
идвам в парла-
мента, искате да 
кажете?

Според десните шеф-
ката на земеделската 
комисия редовно про-
карва лобистки закони

Синята коалиция поиска 
оставката на председателя 
на комисията по земеделие 
и гори в парламента Десис-
лава Танева. Според тях тя 
редовно прокарва лобистки 
закони. Танева отхвърли 
обвиненията и каза, че няма 
да подаде оставка. Преми-
ерът Бойко Борисов също е 
против смяната.

Закони в частен 
интерес
Според сините внесените 
от Десислава Танева ло-
бистки закони са тези за 
собствеността на земедел-
ските земи, за опазването 
на земеделските земи, за 
лова и др. Обвиненията за 
защита на частни интереси 
по закона за собствеността 
на земеделските земи бяха 
отправени още миналата 

седмица, когато парламен-
тът прие поправките в него 
на първо четене. Те пред-
виждаха собствениците на 
земи, които искат да ги про-
дават, да бъдат задължени 
да ги предлагат първо на 
арендаторите. В сряда про-
мените изненадващо бяха 
оттеглени. Земеделският 
министър Мирослав Най-
денов обясни, че решени-
ето е взето след мнение на 
премиера Бойко Борисов. 
Случаят със закона за лова 
от края на миналата година 
пък предвиждаше удължа-
ване на ловния сезон, което 
според експертите щеше да 
обхване размножителния 
период на птиците.

“Няма да я дам”
Десислава Танева определи 
като “несериозни” обвине-
нията в лобизъм и обяви, 
че няма намерение да пода-
ва оставка. Според Танева 
работата на ръководената 
от нея комисия е напълно 
прозрачна. Премиерът Бой-

На светло
Банките няма да 
променят лихвата 
едностранно

Банките няма да може да 
променят методологията 
за изчисляване на лихвите 
по заемите едностранно, 
решиха депутатите с при-
емането на поправките в 
Закона за потребителския 
кредит. Методологията 
за изчисляване на базовия 
лихвен процент, според 
който се формира и край-

▶

ната лихва при потре-
бителските кредити, 
ще остава същата след 
сключването на договора. 
Поправките се наложиха, 
след като предишната 
промяна в закона оставя-
ше вратичка на банките 
да променят едностранно 
методологията за изчис-
ляване на лихвения про-
цент. Освен това според 
промените тази методо-
логия задължително тряб-
ва да е публикувана на 
интернет страницата на 
банката.  

 Бойко Борисов изненадващо пристигна в парламента, за да промени току-що приетия закон за приватиза-
ция и следприватизационен контрол   сниМки Марина ангелОва

▶

 Десислава Танева обяви обвиненията към нея като 
“несериозни”
▶

ко Борисов пък коментира 
искането за оставка с ду-
мите “няма да я дам”. Иван 
Иванов от Синята коалиция 
съобщи, че в комисията за 
конфликт на интереси има 
втори подаден сигнал за 
действията на Десислава 
Танева. В началото на ман-
дата на правителството на 
ГЕРБ тя беше определена 
от премиера за министър на 

земеделието, но впослед-
ствие се отказа от поста за-
ради конфликт на интереси 
и остана депутат. Причина-
та беше, че до избирането 
й за народен представител 
Танева е ръководила някол-
ко фирми и според обясне-
нието й не е искала да дава 
повод за нападки срещу 
правителството. 

Филипа Радионова
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Димана Ранкова       се връща 
във финансовия        надзор 
С 97 гласа “за”, 23 “про-
тив” и 17 “въздържал се” 
народните представители 
избраха новия състав на 
Комисията за финансов 
надзор. Тримата замест-
ник-председатели на КФН 
ще са Димана Ранкова, 
Борислав Богоев и Ангел 
Джалъзов. Антония Гине-
ва ще е член на комисията. 
Тя ще помага в анализа 
и оценката на рисковете 
на финансовите пазари, 
усъвършенстване на над-
зорната практика и защита 
интересите на инвести-
торите, застрахованите и 
осигурените лица.

Заместниците
След една година извън 
структурата на регулатора 
Димана Ранкова ще бъде 
новият заместник-пред-
седател, ръководещ уп-
равление “Надзор на ин-
вестиционната дейност”. 
Ранкова отговаряше за 
инвестиционния надзор 
в периода 12 март 2003 
- 21 май 2009 г., когато на 
нейно място беше избрана 
Ралица Агайн. 

Мандатът на новия над-
зорник на капиталовия па-
зар ще е 5 години. Димана 
Ранкова в момента е член 
и на управителния съвет 
на Българската банка за 
развитие. 

Собственикът на инвес-
тиционния посредник “Со-
мони Файненшъл Броке-
ридж” Борислав Богоев е 
новият заместник-предсе-
дател на КФН, ръководещ 
управление “Застрахова-
телен надзор. Богоев също 
както и Димана Ранкова 
има стаж в КФН, като е 
заемал поста директор на 

дирекция “Инвестицион-
ни посредници и пазари на 
ценни книжа”. Мандатът 
на застрахователния над-
зорник ще е 3 години.

Ангел Джалъзов, който е 
бивш изпълнителен дирек-
тор на КД “Инвестмънтс”, 
ще е зам.-председател на 
КФН, ръководещ управле-
ние “Осигурителен над-
зор”. Мандатът на Джалъ-
зов ще е 4 години.

Първоизточник
Съставът на КФН е проме-
нен в отговор на приетите 
на 26 май на второ четене 
промени в Закона за Ко-
мисията за финансов над-
зор, които бяха внесени 
от новия председател на 
надзора Стоян Мавродиев. 
Народните представите-
ли намалиха състава на 
КФН от 7 на 5 души. С 
промените бяха закрити 
щатни бройки на двама от 
членовете, които дотога-
ва трябваше да заместват 
ресорните зам.-председа-
тели.

Обяснението на Стоян 
Мавродиев беше, че сви-
ването е заради прекалено 
раздутия щат и е в отговор 
на изразените принципи 
на управляващата партия 
за икономии в условията 
на криза.

И въпреки намаления 
щат и принципите за 
икономии Комисията за 
финансов надзор получи 
подарък от управляващите 
при актуализацията на бю-
джета. В касата на небан-
ковия сегмент бяха налети 
допълнително 2.9 млн. лв., 
с което бюджетът на КФН 
набъбна до 9.4 млн. лв.

Атанас Христов

Новото ръководство на КФН ще е с различна             продължителност на мандата 

Вместо исканите 15 
млн. лв. Градът на 
тепетата ще получи 
2.9 млн. лв. от 
бюджета

Общините Пловдив и Ра-
ковски ще получат допъл-
нително бюджетни кредити 
общо за 4 млн. лв. за при-
емането и балирането на 
отпадъците на софийския 
боклук. Това реши прави-
телството. Парите ще се 
използват за финансиране 
на инфраструктурата в две-
те общини, в това число 
основен ремонт на детски 
градини и училища, из-
граждане на пътни връзки 

в Града на тепетата Плов-
див и за ремонт на общин-
ски път в Раковски. Около 
2.86 млн. лв. от бюджета 
са предвидени за община 
Пловдив за 2010 г. и близо 
1.14 млн. лв. - за община 
Раковски.  

Отпускането на парите 
стана след срещи на кмета 
на Пловдив Славчо Ата-
насов с премиера Бойко 
Борисов и финансовия ми-
нистър Симеон Дянков. 
Преди разговорите с тях 
обаче Атанасов твърдеше, 
че очаква компенсация за 
приетите бали, която да е в 
размер на 15 млн. лв. След 
това обаче Борисов му обе-
ща да отпусне 5 млн. лв. 

Пловдив и Раковски получават общо 
4 млн. лв. за софийския боклук

Още през 2005 г. “Газ-
пром” са поставили 
ултиматум на Бълга-
рия цената на синьото 
гориво да се определя 
на пазарен принцип

Поскъпването на газа е ре-
зултат от задържането на 
цените на синьото гориво 
от “Булгаргаз” през март 
тази година със заповед на 
министъра на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков. Това ка-
за в парламента бившият 
министър на енергетиката 
и настоящ депутат от Коа-
лиция за България Румен 
Овчаров. По думите му за 
това може да се самосе-
зира прокуратурата и да 
провери кои точно фир-
ми се облагодетелстват 
от задържането на цените 
на газа. Според Овчаров 
договорът за доставка на 
газ влияе на сегашното 
увеличение на горивото с 
2-2.5%. По думите му ня-
ма как върху този договор 
да се стовари вината за 
тези 25% увеличение.

Лобиране
Ден преди това премиерът 
Бойко Борисов каза, че за 
“добрите” газови договори 
трябвало да благодарим на 
Овчаров. Борисов обвини 
предишното правителство, 
че договорите, които са по-
дписани с “Газпром”, оскъ-
пяват суровината.

Борисов уточни, че Бъл-
гария ще се опита да дого-
вори с Русия по-ниски цени 
на природния газ - под 300 
USD за 1000 куб. м, тъй ка-
то тази година изтича еди-
ният договор с “Газпром”, 
който е за доставката на 
1 млрд. куб. м газ. След 

срещата на Борисов с пър-
вия вицепремиер на Русия 
Виктор Зубков стана ясно, 
че България ще настоява за 
по-ниска цена на газа и за 
махане на посредниците.
 
Назад  
във времето
В словесните битки между 
премиера и Овчаров се 
включи и бившият минис-
тър-председател Сергей 
Станишев. Той коментира, 
че още през 2005 г. е има-
ло ултимативен натиск от 
страна на “Газпром” да 
се премине към пазарно 
определяне цената на си-
ньото гориво. Руснаците 
искаха още от началото на 
2006 г. да се премине изця-
ло към пазарни нива, до-
пълни Станишев. Той беше 
категоричен, че ако тогава 
правителството не е отстъ-
пило на натиска на Москва 
и не е променило цените 
на газа до 2010 г., е можело 
да бъдем съдени заради 
клаузи в договора от 1998 
г., според който трябва да 
се плащат всички заявени 
количества. Съществувала 
и реална заплаха от нача-
лото на тази година Бъл-
гария да бъде заобиколена 
от тръбите за транзита на 
руски газ, беше категори-
чен Станишев. Бившият 
премиер обясни, че бъл-
гарското правителство се 
е договорило с “Газпром” 
за поетапно увеличаване 
на цените на газа до дос-
тигане на пазарните му 
цени през 2012 г. Тогава са 
договорени и по-добри ус-
ловия за транзита на синьо 
гориво, каза още той. 

Румен Овчаров изчисли, 
че изгодата за България от 
подписаните договори с 
Русия е 20 млрд. лв. 

Биляна вачева

Овчаров обвини 
Трайков за 
поскъпването на газа

изгодата за България от подписаните газови  
договори с Русия е 20 млрд. лв., каза Румен овчаров
▶

Борисов и Дянков си играят на доброто и лошото 
ченге, единият дава и те гали по главата, а другият 
те реже лошо, коментира решението кметът на 
Пловдив Славчо Атанасов

▶

снимка Емилия костадинова

снимка марина ангЕлова

Димана Ранкова (втората отдясно наляво) ще                                               оглавява надзора на капиталовия пазар▶
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Димана Ранкова       се връща 
във финансовия        надзор 
Новото ръководство на КФН ще е с различна             продължителност на мандата 

Вяра Анкова оглави  
националната телевизия
С 5 гласа шефката на 
“Новини и актуални 
предавания” поема уп-
равлението на общест-
вената телевизия

Очаквано Вяра Анкова е 
новият генерален директор 
на Българската национал-
на телевизия (БНТ), стана 
ясно след гласуването на 
Съвета за електронни ме-
дии (СЕМ). До момента тя 
беше директор на Дирекция 
“Новини и актуални преда-
вания” в БНТ.

Гласуване
Анкова беше избрана за 
шеф на обществената те-
левизия с 5 гласа “за”. Ос-
таналите кандидати бяха 
Люба Кулезич, Радомир Чо-
лаков, Светлана Божилова 
и Радослав Главчев. Шес-
тият претендент за поста 
Александър Бежков беше 
отстранен, след като беше 
установено, че е работил за 
Държавна сигурност. След 
Вяра Анкова най-много гла-
сове събра Люба Кулезич 
- 3 броя, и Радомир Чолаков 
- 2 гласа.

Встъпването в длъжност 
ще стане в началото на ав-
густ, когато сегашният гене-
рален директор Уляна Пръ-
мова ще бъде освободена 
от поста. Дотогава Анкова 
ще трябва да създаде своя 
екип, казаха от СЕМ. 

Кандидатите представи-
ха своята концепция за уп-
равление на обществената 

снимка БоБи Тошев

телевизия в рамките на три 
дни, като последна беше 
Анкова. Тогава тя заяви, че 
ако бъде избрана, ще помоли 
всички, които заемат мени-
джърски позиции в медията, 
да подадат оставките си. 

Реформа
По време на събеседването 
с членовете на СЕМ Вяра 
Анкова даде заявка за се-
риозна реформа в общест-
вената телевизия. Според 
нея разширяването на ау-
диторията е възможно, ако 
медията успее да привлече 
младите хора. Анкова зая-
ви, че единственият начин 
това да се осъществи, е, 
като се постави акцент вър-
ху онлайн съдържанието 
на телевизията, особено в 
ерата на цифровизацията. 

По думите й БНТ трябва 
да присъства активно във 
виртуалното пространство 
не само чрез собствения 
си сайт, но и чрез facebook, 
twitter, youtube и др. 

За да се подобри финан-
совото състояние на ме-
дията, която е с редуциран 
бюджет, Анкова имаше ня-
колко предложения. Спо-
ред нея първо трябва да се 
изготви финансов план за 
оптимизиране на разходи-
те. По думите й има още 
начини за привличане на 
средства освен държавната 
субсидия и рекламата. Като 
алтернатива за източник 
на средства дамата вижда 
европейски програми, пуб-
лично-частни партньорства 
и крос-медия. 

Елина Пулчева

Хлебари предлагат три 
варианта за БДС 
Целта е да се 
уеднаквят критериите 
за производството на 
видовете хляб - бял, 
типов и "Добруджа" 

Три проектни предложе-
ния за въвеждане на Бъл-
гарски държавен стандарт 
при хлебните изделия са 
внесли Камарата на ин-
дустриалните хлебопро-
изводители и сладкари. Те 
са внесени в Министер-
ството на земеделието и 
храните, където сега пред-
стои да бъдат обсъждани 
от всички заинтересовани 
страни. 

Изготвянето на общ ва-
риант е задължение на 
ведомството, обясниха от 
министерството. Изгот-
вените предложения се 
отнасят за уеднаквяване 
на критериите при изра-
ботката на три вида хляб 
- бял, типов и “Добру-
джа”.

Проекти
Други проекти, които в 
момента се изготвят, са 
от месопреработвателния 
бранш. Проблем при из-
готвянето на единен стан-
дарт създава голямото раз-
нообразие на продуктите. 
Това ще доведе и до заба-

вяне на процедурата по 
изготвяне на проекта.

Стандарти
Възобновяването на Бъл-
гарския държавен стан-
дарт започна преди някол-
ко седмици с въвеждането 
на общи критерии при 
направата на млечни про-
дукти. 

Очаква се до края на ме-
сеца да се изготви единна 
рецепта за приготвяне на 
бяло саламурено сирене. 
Тя ще е резултат от общите 
усилия на млекопрерабо-
твателните сдружения и 
институциите.

Николета Цветкова

“Хану про България” ще  
прави обществения мултиплекс
“Ди Ви Би Ти” ще 
обжалва решението 
на регулатора

Латвийската компания “Ха-
ну про България”,беше из-
брана за изграждането на 
обществения мултиплекс. 
Дружеството ще разпрос-
транява цифровия сигнал 
на българските национални 
радио и телевизия и още 
няколко програми към тях 
след 2012 г. Решението 
дойде след извънредно за-
седание на Комисията за 
регулиране на съобщени-
ята. Според източници от 
регулатора латвийците са 
спечелили с нищожна раз-
лика пред другата компания 
в конкурса “Ди Ви Би Ти”. 

“Хану про България” ве-
че има лиценз за три от 
общо шест национални 
мултиплекса, които трябва 
да излъчват частните теле-
визии. 

Заедно с обществения ци-
фровите мултиплекси, соб-
ственост на компанията, ста-
ват четири. Останалите два 
бяха отредени на словашката 
компания “Тауърком”.

обжалване 
От другата фирма, която 
участваше в състезанието 
за обществения мултиплекс 

- “Ди Ви Би Ти”, обявиха, 
че ще обжалват решението 
на регулатора. Според тях 
офертата, която са предло-
жили, е много по-добра от 
тази на “Хану про”. Спо-
ред източници, запознати 
с офертите, латвийското 
дружество възнамерява да 
разположи на територията 
на страната 90 предавателя, 
което е крайно недостатъч-
но за разпространението на 
обществените радио и теле-
визии. Другите участници в 
надпреварата - “МобилТел” 
и “Виваком”, отпаднаха 
още в понеделник.

Страх от  
монополизация
Според шефа на “Мобил-

Тел” Андреас Майерхофер 
конкурсът е нагласен така, 
че да спечели “Хану про”. 
Той намекна, че след из-
бирането на латвийците и 
шестте мултиплекса ще са 
собственост на едни и съ-
щи свързани лица. Според 
него се подготвя сливане на 
“Хану про” и “Тауърком”.  
Последната беше купена 
в края на юни от “НУРТС 
България”. Това дружество 
беше създадено, след като 
през април кипърската оф-
шорка Mancelord Limite, 
която се представлява от 
банкера Цветан Василев, 
купи 50% от НУРТС (На-
ционално управление “Ра-
дио и тв станции”) от “Ви-
ваком”.

вяра Анкова иска оставката на всички мениджъри  
в националната телевизия
▶

БНТ и БНР трябва да се разпространяват чрез  
цифров сигнал след 2012 г.
▶

Димана Ранкова (втората отдясно наляво) ще                                               оглавява надзора на капиталовия пазар▶



  10    НовиНи    свят
pari.bg  Петък 16 юли 2010

Русия търси помощ 
от германския бизнес

Президентът 
Медведев иска 
да модернизира 
икономиката на 
страната и да засили 
връзките с Германия 
Р у с к и я т  п р е з и д е н т 
Дмитрий Медведев при-
зова бизнесът в Германия 
да помогне за модерниза-
цията на руската иконо-
мика. Това стана по време 
на срещата между него и 
германския канцлер Анге-
ла Меркел в руския град 
Екатеринбург вчера. Това 
е петата среща между два-
мата ръководители за тази 
година. 

“Имам големи надежди, 

че германските фирми, 
които са с огромен опит, 
ще участват в това начи-
нание”, заяви Медведев. 

Подготовка
Миналия месец руски-
ят президент намали пет 
пъти броя на така нарече-
ните стратегически ком-
пании, в които държавата 
имаше дял. Така отвори 
път на чужди фирми да 
закупят активи. Сектори-
те, в които се очаква да 
има съвместно участие, са 
железопътният транспорт, 
авиацията и енергийната 
индустрия. Германия е 
основният икономически 
партньор на Русия, като 
стокообменът достигна 

15 млрд. USD за тази го-
дина. 

Планове
Руският глава обяви, че 
правителството е заделило 
170 млрд. RUB (5.5 млрд. 
USD) за изграждането на 
руската Силиконова долина 
до Сколково. Вчера гер-
манската фирма Siemens 
подписа няколко договора 
- с руските жп линии, с 
компанията за руски тех-
нологии, с "РусХидро" и за 
технологичното оборудване 
на Сколково. Средствата, 
които ще бъдат вложени 
само в руските железопът-
ни линии, възлизат на 2.8 
млрд. USD и включват дос-
тавянето на 240 влака за ре-

гионалната жп мрежа през 
следващите 10 години. 

Други теми
Освен бизнес връзките 
предмет на разговори меж-
ду двете страни са и взаи-
моотношенията между Ру-
сия и ЕС, както и ядрената 
програма на Иран. Меркел 
изрази надежда Русия да 
бъде приета в Световна-
та търговска организация. 
Засега страната е най-голя-
мата икономика, която все 
още не е неин член. Меркел 
повдигна и болезнените 
въпроси за човешките пра-
ва и специално случая с 
убитата точно преди една 
година активистка Наталия 
Естемирова. 

Словакия подписа 
спасителния план на ЕС 
Страната е съгласна 
да даде своя дял за 
гаранционния фонд, 
но не и за помощта за 
Гърция 

Правителството на Слова-
кия се съгласи да подкрепи 
европейския спасителен 
план и така сложи край на 
спора, който застрашаваше 
единството на евроблока за 
механизма за спиране на 
дълговата криза. 

Подпис 
Решението беше взето след 
един месец на несигурност, 
след като администрацията 
на предишния премиер на 
страната Роберт Фицо от-
каза да подпише документа. 
Аргументът му бе, че след 
като не успя да спечели 
изборите, той губи манда-
та и няма правомощия да 
го подпише. Кабинетът на 
неговия приемник Ивета 
Радичова, която има под-

Икономиката 
на Китай върви 
към охлаждане
През второто 
тримесечие на 
годината се забелязва 
спад в БВП на 
страната

Китайската икономика на-
мали темпото през второто 
тримесечие и най-веро-
ятно това ще продължи 
до края на годината след 
промените на Пекин във 
фискалната политика на 
страната. Годишният бру-
тен вътрешен продукт е 
нараснал средно с 10.3% 
спрямо 11.9% през първи-
те три месеца на годината, 
показват данните на наци-
оналното статистическо 
бюро. 

Рязък спад е отчело фа-
бричното производство 
с 13.7% за една година 
до края на юни, което е 
доста под 16.5% за май и 
очакваните 15.3% за годи-

ната. Инфлацията спадна 
до 2.9% за една година до 
края на юни от 3.1% през 
май. 

Правителството обаче 
не изглежда притеснено. 
Според него спадът ще по-
могне да сe избегне прег-
ряване на икономиката и 
ще помогне за трансфор-
миране на икономическия 
модел на страната.  То 
намали кредитирането и 
инвестициите, които са 
ключови за икономиче-
ския растеж и търсенето 
на суровини. Възможните 
опасности обаче са евен-
туален скок на цените на 
жилищата и вероятни ло-
ши кредити в държавните 
банки.

Потреблението е устой-
чиво, макар че годишни-
ят ръст на продажбите на 
дребно отчете съвсем леко 
намаляване от 18.7% през 
май до 18.3% през юни. 

През юни 
пласираните нови 
автомобили са 
намалели с 6.9%

Продажбите на нови автомо-
били в Европа отчетоха спад 
през юни за трети пореден 
месец. Една от основните 
причини е изтичането на 
програмите за насърчаване 
на покупките чрез държав-
ни стимули. Това засегна 
най-вече марките Fiat, Ford 
и Toyota. 

Статистика 
Продажбите на нови коли 
са паднали с 6.9% до 1.34 
млн. автомобила, като спа-
дът е най-голям в Германия и 
Италия. Това показват данни 
на европейската асоциация 
ACEA.  Най-засегната е ком-
панията Fiat, където спадът 
е 21%. Нейните продажби 
зависят както от вътрешно-
то търсене на италианския 
пазар, така и от покупките 

на малки модели, които бяха 
спонсорирани от държав-
ните програми за стимули-
ране. 

През първата половина 
на 2010 г. в Европейския 
съюз са продадени общо 7 
285 487 нови автомобила, 
или увеличение от 0.2% 
спрямо същия период на 
2009 г., но с 10.3% по-малко 
от 2008 г. 

Губещи и печеливши
Германия, която е водещият 
пазар в сектора, продажбите 
през юни са се смъкнали с 
32.3%. Вторият по големина 
потребител, Франция, отче-
те спад от 1.3%, а в Италия 
са купени с 19.1% по-малко 
нови возила.  Има и пече-
ливши - продажбите през 
миналия месец са се увели-
чили с 25.6% в Испания и с 
10.8% във Великобритания.  
Най-голям спад в евроблока 
отчита Словакия - 40.6%, а 
най-голям ръст Ирландия 
- 75.8%.

Продажбите на 
коли в Европа падат 
за трети месец

крепата на 79 депутати от 
150-местния парламент, 
одобри документа за на-
биране на 440 млрд. EUR 
като гаранция за страните с 
единната валута при евен-
туална криза. 

“Много важно за ръко-
водителите на ЕС е да има 
пълно мнозинство за този 
спасителен пакет”, заяви 
Ларс Кристенсен, главен 
анализатор в Danske Bank в 
Копенхаген. “Ако Словакия 

се бе опънала, посланието 
щеше да означава “ние не 
сме една от вас” и тогава 
останалите страни щяха 
да направят живота й тру-
ден.”

Натиск 
Жан-Клод Юнкер, който 
води групата на финансо-
вите министри от еврозо-
ната, се срещна с Радичова 
на 13 юни да настоява за 
подписване на документа. 
Спасителният пакет може 
да влезе в действие, когато 
бъде подписан от страни-
те, чийто общ дял възлиза 
на 90%, заяви Юнкер на 7 
юни. Делът на Словакия е 
1% и в парично измерение 
е равен на 4.4 млрд. EUR.

Макар че правителство-
то на Словакия даде своя 
глас за плана, то препоръ-
ча на законотворците да 
не подкрепят участието на 
страната в заема за Гърция. 
Помощта на ЕС за страната 
възлиза на 80 млрд. EUR.

Руският президент Медведев и германският канцлер Ангела Меркел се срещнаха за пети път тази година  
на руска земя, за да обсъдят разширяване и задълбочаване на връзките
▶

изтичането на срока на държавната помощ за 
стимулиране на покупките на нови коли в ЕС поведе 
пазара надолу

▶

След среща с шефа на финансовите министри на 
еврозоната Жан-Клод Юнкер кабинетът на Словакия 
подкрепи гаранционния фонд на ЕС

▶

снимки bloomberg
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Борсата става публично 
дружество до края на 2010 г.

Акционерното дружество 
Българска фондова борса 
ще листне акциите си за тър-
говия на БФБ до края на 
годината. Това обявиха ше-
фовете на борсовия оператор 
на среща с медиите.

“Има подкрепа от страна 
на най-големия акционер - 
Министерство на финанси-
те, БФБ да стане публично 
дружество”, каза Асен Яго-
дин, председател на СД на 
борсата. Според него това е 
част от стратегията на новото 
ръководство, като подобна 
стъпка ще е пример за други 
компании и ще увеличи про-
зрачността в управлението.

“Акциите ще се качат за 
вторична търговия, без да 
набираме капитал”, уточни 
изпълнителният директор на 
БФБ Иван Такев.

Знак
Решението МФ да стане 
мажоритар е ясен знак, че 
държавата се подготвя за 
продажба на борсата. Спо-
ред пазарни участници про-
дажбата на миноритарен 
пакет, какъвто държи Ми-
нистерството на финансите 
в момента, е доста по-труд-
но, а цената, която са готови 
да платят инвеститорите, е 
в пъти по-малка, отколкото 

ако делът е мажоритарен. 
Това е и основната причина 
финансовото министерство 
да предприема увеличение-
то в капитала на борсата. 

Освен това при продаж-
бата на държавните дялове 
през БФБ парите ще влязат 
директно в изтъняващия бю-
джет и няма да е необходимо 
с тях да се попълва Сребър-
ният фонд, каквито са нор-
мативните изисквания.  

Промяна
“Ангажираността на МФ 
ще стане по-голяма, след 
като министерството уве-
личи дела си в капитала на 
БФБ до 50% плюс една ак-
ция”, добави Асен Ягодин. 
Според него това се налага, 
за да се защитят интересите 
на миноритарните акцио-
нери. В момента делът на 
финансовото министерство 
е около 44%.

Увеличението на капи-
тала ще стане под условие 
и за него не е необходимо 
одобрение на проспект от 
Комисията за финансов 
надзор, казаха директорите 
на капиталовия пазар. Спо-
ред Ягодин сумата, която 
ще налее МФ, за да стане 
мажоритар, ще е неколко-
стотин хиляди лева и няма 

КомПании 
и ПаЗари
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Търговската сесия няма да се удължава

Министерството на 
финансите ще стане 
мажоритарен акцио-
нер в компанията с 
дял от 50% + 1 акция 

Възражда се идеята 
слаболиквидните 
компании да бъдат 
отделени в специален 
сегмент

Не се налага удължаване 
на времето за търговия, 
обявиха шефовете на Бъл-
гарската фондова борса. 
Според председателя на 
СД Асен Ягодин до извода 
е достигнато след допит-
ване до борсовите члено-
ве. „Тяхното категорично 

становище беше, че зара-
ди състояние на пазара в 
момента няма нужда от 
удължаване на търговия-
та”, твърди Ягодин, който 
се отчете пред медиите за 
свършеното от избраното 
на 20 януари ново ръковод-
ство на борсата.

Друга от целите на ше-
фовете беше да се въведат 
нови видове поръчки. „Не 
се въведоха, защото по-важ-
но е първо да се повишат 
ликвидността и интересът 
към пазара”, добави Асен 

Ягодин. По думите му след 
това от само себе си ще дой-
дат и новите поръчки.

Ръководството на борса-
та обяви, че вече е имало 
няколко срещи с представи-
тели на македонската борса 
и е постигната договорка 
за сътрудничество и обмен 
на борсова информация с 
цел по-добро информиране 
на потенциалните инвес-
титори.

„Имаше и някои отложени 
действия заради необходи-
мостта от съгласуването им 

с Комисията за финансов 
надзор”, каза Асен Ягодин. 
Председателят на СД до-
бави, че една от тях е въз-
можността за отделяне на 
слаболиквидните дружества 
на отделен сегмент. „Има 
много компании, които са 
на борсата заради масовата 
приватизация, но мястото 
им не е на официалните 
пазари”, твърди Ягодин. 
Според него това води до 
увеличаване на таксите и 
вреди на имиджа на капита-
ловия пазар.

Листването на държавни компании ще е  спусъкът към съживяване на оборотите и връщане на инвести-
торския интерес, каза асен Ягодин (вляво) снимка маРина ангелова

▶

Цитат

Публичният  
статут на БФБ е 

ключът към пълна  
прозрачност

 Симеон Дянков,  
министър на финансите

да е проблем за държавата, 
но ще се отрази позитивно 
на пазара. “Има няколко 
варианта за използването 
на тези средства, като ос-
новните са за развиване на 
инфраструктурата и пред-
лагането на нови услуги”, 
добави Иван Такев.

“Ако го няма мажорита-
ря, съществува теоретична 
възможност някой нестра-
тегически инвеститор да 
стане собственик на БФБ и 
затова се налага държавата 
да се ан гажира с увели-
чение на капитала”, обяви 
Любомир Бояджиев, член 
на СД на борсата и предсе-
дател на УС на БАЛИП. По 

думите му това ще помогне 
да се намери стратегически 
инвеститор, а не някоя хол-
дингова структура да при-
добие мажоритарния дял.

SPO
За да стане факт листва-
нето, се подготвя общо 
събрание на акционерите, 
което трябва да се проведе 
в средата на септември и на 
което трябва да се промени 
уставът на акционерното 
дружество БФБ, обявиха 
шефовете на оператора. 

Първото общо събрание 
на БФБ ще е на 3 август 
тази година, на което ще 
се разглеждат стандартни 

точки за редовно годишно 
ОСА. Изключение ще е смя-
ната на представителя на 
държавата в СД на борсата, 
като на мястото на Людмила 
Елкова ще бъде избран Ге-
орги Български. На второто 
ОСА през септември ще 
бъдат разгледани и приети 
промените в устава на БФБ. 
“След ОСА през септември 
ще са необходими около 
два месеца за изготвяне на 
проспект и одобрението му 
от КФН за листването”, каза 
Васил Големански, зам.-
председател на СД на БФБ.

Спусък
Асен Ягодин заяви, че скоро 

ще има срещи с висшите 
представители на държава-
та, където ще се обсъждат 
варианти за листването на 
дялове от атрактивни дър-
жавни компании. “Отно-
шението на финансовото и 
икономическото министер-
ство по въпроса с раздър-
жавяването през борсата е 
позитивно”, твърди Ягодин. 
По думите му ръководство-
то на оператора ще настоява 
за фрий-флоут между 15 
и 25%, защото продажба-
та на големи пакети ще е 
спусъкът към съживяване 
на оборотите и връщане на 
инвеститорския интерес.

атанас Христов

нови поръчки ще се въведат, след като се повиши 
ликвидността и се върне интересът към борсата 
 снимка боби тошев

▶
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Кризата променя търпеливо 
възпитаваното през послед-
ните десетина години потре-
бителско поведение у нас да 
се консумират по-качествени 
и по-скъпи безалкохолни 
напитки. Намалялата по-
купателна способност на 
българите е преориентирала 
техните предпочитания към 
по-евтините сегменти на то-
зи пазар. 

Това признават играчите 
на пазара. Показват го и 
данните на Асоциацията на 
производителите на безал-
кохолни напитки в Бълга-
рия (АПБНБ) за първото 
полугодие на тази година. 
Общият спад в потребле-
нието към края на юни 2010 
г. е около 5% спрямо полу-
годието на 2009 г., когато 
бяха реализирани 755 млн. 
литра безалкохолни напит-
ки. „Най-засегнати са на-
питките от групата плодови 
сокове и нектари, които са 
и с най-висока цена на па-
зара”, казва Милчо Бошев, 
председател на АПБНБ. 

Консумацията им през пър-
вото полугодие е намаляла 
с над 14%. Продажбите на 
бутилирани води, които са с 
най-голям пазарен дял сред 
безалкохолните напитки, 
имат сравнително нисък 
спад - около 5%, заради по-
ниските си цени. Само с 3% 
е паднало потреблението 
при евтините негазирани 
напитки. При газираните 
обаче спадът е с 6%. В 
същото време прахообраз-
ните безалкохолни напитки 
сякаш не са засегнати от 
кризата - потреблението 
при тях бележи ръст от 
11%. Студеният чай, който 
се превръща във феномен 
на българския пазар, про-
дължава динамичното си 
развитие и отчита ръст от 
18%. 

забавяне на спада
Според АПБНБ има заба-
вяне на темпа на намаля-
ване на потреблението при 
безалкохолни напитки. За 
различните видове напитки 

то е с около 2 до 4 пункта, 
казват от асоциацията. 

Първото полугодие бе от-
ражение на това, което се 
случи през миналата годи-
на, казва Милчо Бошев. За 
периода януари - март 2010 
г. спадът бе 7%, колкото и 
за цялата 2009 г. Има обаче 
достатъчно индикации, че 
трендът ще се обърне и в 
края на годината ще дос-
тигнем нивото от 2009 г., 
заяви Бошев. А това означа-
ва продажби на около 1.709 
млрд. литра безалкохолни 
напитки, което обаче е със 
128 млн. литра по-малко 
от най-добрата година - 
2008-а. Заради отлива от 
по-скъпите продукти обаче 
браншът едва ли ще стигне 
реализираните по цени на 
дребно 1.457 млрд. лв. през 
миналата година. 

натиск върху цените
Точно натискът върху це-
ните е една от причините 
производителите на безал-
кохолни напитки да смятат, 

че пазарът продължава да 
бъде много труден. В оцен-
ките си някои представители 
на бранша са много по-пе-
симистични от данните на 
асоциацията. При водите 
кризата се усети през втората 
половина на 2009 г., преди 
това нямаше много голямо 
намаление в продажбите, ко-
ментира Цветан Лъжански, 
изп. директор на „Девин” 
АД. Според него оттогава 
досега продажбите на бу-
тилирани води са паднали 
с около 10%. Най-голяма е 
стагнацията в консумацията 
в заведенията, казва Лъжан-
ски. Потреблението на води 
в галони също се свива. Там 
спадът също е около 10%, 
след като няколко години 
наред потреблението върве-
ше стремглаво нагоре. При-
чината е, че много фирми и 
организации са съкратили 
този разход.

При най-засегнатите от 
кризата сегменти - газира-
ните напитки и соковете, 
общият спад от началото 

на кризата в обемите про-
дажби е над 15%, твърди 
Тамир Шабат от „Куодрант 
Бевъридж”, фирмата произ-
водител на пепси-кола у нас 
и на соковете „Присън”. В 
края на 2008 г., когато кри-
зата започна да се усеща от 
бизнеса, един от големите 
въпроси бе дали потреби-
телите ще се пренасочат 
към по-евтини марки от 
същия сегмент, или ще за-
менят типа безалкохолни 
напитки, които са употре-
бявали, с други от по-евтин 
сегмент, казва Шабат. Сега 
тенденциите показват, че, 
изглежда, сме свидетели 
по-скоро на втория тип кон-
суматорско поведение. На-
пример бутилираната вода 
е категорията, отбелязваща 
спад с най-бавни темпо-
ве; разтворимите напит-
ки след години на свиване 
през 2009 г. бележат ръст; 
консумацията на т.нар. тихи 
напитки с плодов вкус (коя-
то намаля силно през 2008 
г., след като потребителите 

се насочиха към нектарите) 
през 2009 г. се свива с темп, 
много по-бавен от този на 
общия пазар, а прогнозите 
за 2010 г. сочат, че тази ка-
тегория ще се стабилизира 
още, обобщава Шабат. 

Собственикът на „Аспа-
зия” Владимир Владими-
ров също посочва, че кри-
зата е изместила интереса 
от по-скъпите газирани 
напитки към по-евтините 
негазирани с ниско плодо-
во съдържание. Въпреки 
кризата намираме начин 
да увеличим оборотите, но 
това е за сметка на ефектив-
ността, казва Владимиров. 
Според него проблемът с 
намалялата покупателна 
способност на българина 
се задълбочава от полити-
ката на търговските вери-
ги. „Всичко се продава на 
безумни цени. В резултат 
на това оборотите на евти-
ните продукти растат, но 
като стойност продажбите 
продължават драстично да 
падат”, казва Владимиров. 

Заради кризата консумацията се измества към по-евтините продукти
Пазарът на безалкохолни напитки продължава да пада

Мнение
Цените  
удариха  
дъното
Кризата подтикна 
производителите и 
търговците на дребно да 
се фокусират върху все 
по-атрактивни ценови про-
моции. Преди основният 
лост беше „уголемяване” 

на разфасовките, особено 
на газираните безалкохол-
ни напитки, напитките с 
плодов вкус и бутилира-
ната вода, в смисъл, че 
потребителят получаваше 
по-ниска цена за литър, но 
ако си закупи по-голяма 
разфасовка. 

Сега фокусът отново 
е върху цените, но е 
изместен към концепци-

ята „колко пари излизат 
от джоба на консуматора 
при единична покупка” 
(„money out of the pocket 
per purchase”), като се има 
предвид, че семейният 
му бюджет се е свил. В 
резултат на това се наблю-
дава изобилие от ценови 
промоции и откакто съм в 
България, не съм виждал 
по-ниски цени в нашия 
сектор.  Разбира се, криза-

та засегна сериозно канала 
ХоРеКа (хотели, ресто-
ранти, кафенета), тъй като 
хората по-рядко излизат да 
се забавляват и да харчат 
пари навън, което пък 
доведе до много по- интен-
зивна конкуренция между 
играчите в канала на орга-
низираната търговия.

Тамир Шабат,
изп. директор на „Куадрант  

Бевъриджис” АД 

Цифра на деня

5%
 е спадът в потребление-

то на безалкохолни напит-
ки за първото полугодие на 
2010 г.
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Заради кризата консумацията се измества към по-евтините продукти
Пазарът на безалкохолни напитки продължава да пада

Изненада
Бумът на 
студения чай 
продължава
Студеният чай 
продължава да бъде 
напитката, която засега не 
се влияе от кризата. Може 
би защото все още заема 
твърде скромен пазар, под 
1%. Консумацията през 

миналата година достигна 
22.3 млн. литра, а през 
първото полугодие се 
увеличава с 18%. Засега 
в този сегмент доминира 
един бранд - Нестий на 
„Кока кола”, но все повече 
български производители 
навлизат със своите 
марки. Традиционните 
плодови вкусове 
„праскова” и „лимон” 
се разнообразяват с 

асортименти, приготвени 
на базата на билки, както 
и с вкус на манго, киви, 
ягода и др. От година у нас 
вече се продава още една 
водеща международна 
марка - Lipton Ice Tea.  
Другият сегмент, който 
също изживя бум - 
спортните и енергийните 
напитки, обаче преживява 
спад може би заради 
по-високите цени. 

След двуцифрените 
ръстове през последните 
няколко години за 
първи път за 2009 г. бе 
отбелязан спад от 13%. 
Тук разнообразието е 
изключително голямо. На 
пазара вече има над 80 
вида спортни и енергийни 
напитки от 26 марки. 
Българското производство 
има преобладаващ дял от 
над 55%.

Износът на български напитки  
надхвърля 100 млн. EUR
Най-големият изно-
сител е пловдивската 
„Нова трейд” 

Няколко български произ-
водителя на безалкохолни 
напитки осъществяват ус-
пешен износ, което им по-
мага при свития вътрешен 
пазар. За 2009 г. по данни 
на АПБНБ този износ над-
хвърля 100 млн. ЕUR.

Най-голям износител 
сред производителите на 
безалкохолни напитки у нас 
е регистрираната в Пловдив 
„Нова трейд” ООД. Близо 
половината от производ-
ството на „Нова трейд” се 
изнася. Газираните напитки 
„Дерби”, енергийната на-
питка „Пит бул”, соковете 
„Фрукто Фреш” и „Дерби 
плюс” се продават в над 30 

страни от цял свят. Преди 
две години „Нова трейд” 
пусна в действие първата у 
нас технология за студено 
стерилно пълнене на сокове 
в PET опаковки с капацитет 
от 25 тона на час. Инвести-

цията бе за 20 млн. EUR и 
позволи на компанията да 
разшири пазарите си.

„Девин” АД пък от две 
години изнася в Румъния 
изворна вода с едноимен-
ната марка. Компанията из-

Браншът има потенциал за 
двойно по-голямо производство
Компаниите са 
инвестирали 800 млн. 
лв. в последните  
20 години

Безалкохолните напитки 
задържат лидерския дял от 
63% в общото потребле-
ние на напитки в България 
въпреки спада в сравнение 
с 2008 г., когато са реали-
зирани рекордните 1.830 
млрд. литра. Фирмите в 
сектора имат готовност да 
посрещнат нови предиз-
викателства, казва пред-
седателят на асоциацията 
Милчо Бошев. Общите 
инвестиции в бранша, на-
правени за последните 20 
години, се оценяват на 
около 800 млн. лв. Пара-
лелно с това се развива 
съпътстващата промиш-
леност за производство 
на опаковки, суровини и 
материали, които са на 
най-високо равнище. Така 
цялата промишленост е 
съоръжена с материална 
база за над 1 млрд. лв. 

развитие
Браншът има потенци-
ал производството да се 
удвои, казва Бошев. По 
думите му направените 

инвестиции са продик-
тувани от промените в 
обществените нагласи да 
се потребяват напитки с 
по-здравословен ефект. В 
подкрепа на това той дава 
следните примери - преди 
20 години 82% от консу-
мираните безалкохолни 
напитки бяха газираните, 
сега техният дял е 37%. 
Бутилираните води има-
ха дял 8%, а сега е 44%. 
Преди 20 години 100% от 
газираните напитки бяха 
със захар, сега техният 
дял е около 30%. Преди 
20 години консумацията 
на бутилирани води беше 
8 литра, сега е над 100 
литра.

отсяване
Развитието на сектора съв-
пада и със завишаването 
на контрола върху произ-
водството на безалкохол-
ни напитки. Влизането в 
действието на Закона за 
храните, внедряването на 
системите за безопасност 
и качество доведоха до 
редуциране големия брой 
фирми в бранша. От 3000 
производителя през 1997 
г. в момента на пазара 
оперират 260.

мила кисьова

Според Владимиров във 
„войната” на производите-
лите с търговските вериги 
е крайно време да се наме-
си държавата. "Пазарната 
конкуренция е нещо добро, 
но ако е в разумни грани-
ци, а с постоянния натиск 
върху цените от страна на 
търговските вериги произ-
водителите са принудени 
да използват по-евтини със-
тавки, което пък се отразява 
върху качеството на напит-
ките. Лошото е, че клиентът 
не може по вкуса да усети 
това", казва той. 

прогнози
Надеждите на производите-
лите на безалкохолни напит-
ки са в двата летни месеца 
юли и август. Ако те са дос-
татъчно горещи, това означа-
ва по-висока консумация на 
разхладителните напитки. А 
ако се изпълнят прогнозите 
на туроператорите за по-
успешно лято от миналата 
година, това означава разши-
ряване на пазара.

48% от производителите 
на безалкохолни напитки 
обаче смятат, че браншът 
все още не е стигнал дъното 
на кризата. Падат обороти-
те, забавят се плащанията 
от страна на други фирми. 
Половината са замрази-
ли заплатите, а 40% са се 
отказали от инвестиции в 
дълготрайни материални 
активи и обучение. Това е 
картината, която дава про-
ведено наскоро проучване 
на НЦИОМ сред членовете 
на Асоциацията на произ-
водителите на безалкохол-
ни напитки у нас. В също-
то време немалко фирми 
от сектора в най-трудните 
месеци отчитат ръст в про-
дажбите и дори успяват да 
разширят пазарите навън, 
казва Милчо Бошев. Спо-
ред него, ако икономиката 
и доходите на населението 
се стабилизират, през 2011 
г. потреблението на безал-
кохолни напитки ще тръгне 
отново нагоре.

мила кисьова

600

800

1000

1200

1400

1600

1800

2000

���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ����

���

���

���

���

�

���

���

���

���

���

� �

���

�

Газирани напитки Бутилирана вода Негазирани Сокове

Бутилирана вода
��%

Газирани
��%Пиво

��%

Негазирани
�%

Вино и спиртни
�%

Млечни
�%

Топли
�%

Сокове
�%

Студен чай, спортни и енергийни напитки
�%

Безалкохолните държат ��% от всички напитки

Графика: Вихър Ласков

���� ���� ���� ���� ���� ���� ���� ����

Потребление на безалкохолни напитки, млн. литри

▶ Фирмите в сектора имат готовност да посрещ-
нат нови предизвикателства, казва председателят 
на асоциацията милчо Бошев

гради свой офис в Румъния 
с регионален и бранд мени-
джър и с твърдата политика 
да налагат марка си, която 
там е позиционирана към 
бебета, майки и семейства. 
Според петгодишния план 
на компанията целта е да 
се достигне 10% пазарен 
дял, което за северната ни 
съседка е сериозен дял, 
като се има предвид, че 
потреблението на бутили-
рана вода е около 1.6 млрд. 
литра. Тези дни стана ясно, 
че компанията може и да 
придобие местно произ-
водство на бутилирана вода 
или други безалкохолни 
напитки.

България изнася и разтво-
рими напитки. Най-попу-
лярните сред тях са тези на 
„Еуросток” ЕООД и „Кен-
ди” ООД. 

Акценти
Разнообразието 
расте
▶ Разнообразието от 
безалкохолни напит-
ки расте непрекъснато 
през последните години. 
На българския пазар през 
2009 г. са отчетени над 
1300 вида плодови сокове 
и нектари като миксове, 
опаковки, разфасовки. 
▶ В крак с модата в Запад-
на Европа и у нас се появи-
ха функционални напит-
ки, обогатени с витами-
ни и соли. Голяма част 

от марките се правят с 
добавени плодови компо-
ненти и билкови екстра-
кти. 
▶ Въпреки кризата има 
компании, които и тази 
година пуснаха нови про-
дукти. „Кока кола” обога-
ти портфолиото си с два 
нови вкуса Капи - зелена 
ябълка и ягода, както и 
студения чай Нестий с 
манго, ананас и горски 
плодове. Преди месец пък 
се появиха първите пло-
дови газирани напитки 
без изкуствени аромати, 
оцветители и консерван-
ти от марката Фанта.
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▶ млн. лв. ще платят 
фондовете от групата 
на "Съгласие" за имота на 
„ЦКБ риъл истейт фонд” 
АДСИЦ

На годишна база обаче 
имотите продължават 
да поевтиняват

Първи сигнали, че спадът 
на жилищата в София е 
овладян и започва лек рас-
теж, отчитат големите бро-
керски компании. С 4.3% са 
се повишили цените на жи-
лищата през второто триме-
сечие на годината спрямо 
първото, обявиха в свой 
доклад от “Райфайзен имо-

ти”. От “Адрес недвижими 
имоти” също отчетоха, че 
има лек ръст в цените на 
жилищата в София. 

На годишна база обаче 
цените на имоти продължа-
ват да спадат и сделките са 
се случвали при цени, със 
7.5% по-ниски в сравнение 
със същия период на 2009 г., 
твърдят от “Райфайзен имо-
ти”. На пазара на жилища 
има тенденция за покупка 
на все по-качествени и за-
вършени имоти, обясняват 

Първи сигнали за поскъпване  
на жилищата в София 

Краен купувач са пен-
сионните фондове на 
„Съгласие”

Поземлен имот в София ста-
на обект на две сделки меж-
ду три компании от групата 
на „Химимпорт”. Краен 
купувач са три пенсионни 
фонда на ПОК „Съгласие”, 
които са предложили на 
„ЦКБ риъл истейт фонд”  
АДСИЦ цена от 9 млн. лв. 
за 62.5% идеални части от 
терена и сградите върху 
него. Това показва прото-
колът от общото събрание 
на АДСИЦ, проведено на 
5 юли. Основен акционер 
в „ЦКБ риъл истейт фонд” 
е „ЦКБ груп”, която е 100% 
собственост на „Химим-
порт”. Публичният хол-
динг притежава и 49% от 
пенсионноосигурителната 
компания „Съгласие”. 

Според протокола от ОСА 
фондовете на „Съгласие” 
са отправили офертата за 
покупка на 23 юни 2010 г. 

По това време обаче имотът 
изобщо не е бил собстве-
ност на „ЦКБ риъл истейт 
фонд” АДСИЦ. Едва вчера 
компанията обяви, че е при-
добила въпросния имот от 
„Химимпорт” на цена от 13 
млн. лв.  

Теренът е в столичния 
район „Сердика”. Той е с 
обща площ 18 884 кв. м и 
върху него има двуетажна 
сграда, която е със спортно 
предназначение. В имота 
има още една сграда на 
един етаж, както и спортна 
трибуна. Общата разгъната 
застроена площ на трите 
сгради е приблизително 
730 кв. м.

Групата на 
„Химимпорт” си 
превъртя имот

Митко Събев също обвини 
Денис Ершов в измама
Битката за надмощие в групата на „Петрол” се ожесточава
Борбата за надмощие между 
основните акционери в „Пе-
трол холдинг” АД Митко 
Събев и Денис Ершов на-
влезе в нов етап. В официал-
но обръщение към медиите 
Събев обвини съдружника 
си във фалшифициране на 
протокол от общо събрание 
на акционерите на холдин-
га, проведено на 28 юни 
2010 г.

отстранен
Справка в Търговския ре-
гистър показва, че на въ-
просното общо събрание 
са присъствали 100% от 
акционерите на „Петрол 
холдинг” АД. Митко Съ-
бев и Денис Ершов имат 
по 47.5% дял, а Алексан-
дър Мелник държи оста-
налите акции. Решението 
на инвеститорите е да се 
смени съставът на съвета 
на директорите на холдин-
га, като от управата бъдат 
отстранени Митко Събев, 
изпълнителният директор 
Орлин Тодоров и Стоян 
Кръстев. На тяхно място 
са избрани Иван Шестак, 
Йосиф Арутюнян и Иван 
Кутевски. Промяната е 
била извършена с пълно 
единодушие. Освен под-
мяната общото събрание 
е решило да потвърди 
местата в СД на Ершов и 
Мелник.

„Свиканото на 28 юни 

2010 г. общо събрание не 
беше проведено”, се каз-
ва в изявлението на Мит- 
ко Събев. Според него 
това може да се докаже 
от оригинален документ, 
подписан от тримата ак-
ционери. „Събрание, което 
не е било проведено,  няма 
как да вземе решенията, 
описани в документа, кой-
то е внесен в Търговския 
регистър”, добавя Събев. 
Той твърди, че никога не е 
присъствал на провежда-
нето на въпросното ОСА 
и никога не е гласувал спо-
менатите решения. „Лъжа 
е, че на събранието са би-
ли представени 100% от 
акциите, след като моето 
участие от 47.5% не е било 
представено от мен, нито 
съм давал пълномощно на 
когото и да било”, катего-
ричен е Митко Събев. По 
думите му няма логика и 
причина да е гласувал за 
собственото си освобожда-
ване. „Призовавам компе-
тентните органи незабав-
но да изискат от двамата 
акционери временните 
удостоверения, с които са 
гласували”, казва Събев и 
добавя, че подобни дейст-
вия на акционерите показ-
ват манталитет и начин на 
мислене, несъвместими 
със законовите и етични-
те правила на европейска 
България.

Скандалът
В началото на месеца Денис 
Ершов обвини Митко Съ-
бев в документна измама. 
Повод е заседание на над-
зорния съвет на публичното 
дружество „Петрол” АД от 
27 май тази година, къде-
то „Петрол холдинг” АД е 
мажоритарен собственик. 
Съобщение от дистрибутора 
на горива до инвестицион-
ната общност показва, че 
на въпросното заседание 
членът на УС Цветан Ди-
митров е бил отстранен и 
на негово място е назначен 
Орлин Тодоров. В изявление 
на изпълнителния директор 
на компанията Светослав 
Йорданов се казва, че Цве-
тан Димитров е освободен 
заради доказани нарушения 
на финансовата дисциплина. 
„Тези нарушения са налице 
и ще бъдат предоставени 
на оторизираните органи”, 
твърди Йорданов.

От допълнителните мате-
риали към отчета за първото 
тримесечие на „Петрол” АД 
се вижда, че мажоритарът 
в публичното дружество е 
собственик на 53.17% от 
акциите. Другият голям ак-
ционер с дял от 41.82% е 
„Нафтекс Петрол” ЕООД, 
което пък е 100% собстве-
ност на „Петрол” АД. Вчера 
нямаше сделки с акциите на 
дистрибутора.

атанас Христов

от “Райфайзен имоти”. Това 
било доказателство както за 
по-високите критерии на 
купувачите и по-добрата им 
осведоменост за качествата 
на предлаганите жилища, 
така и за постепенна промя-
на на продавания продукт. 
От началото на кризата ку-
пувачите търсят жилища, 
които имат поне Акт 15, а 
вече и завършени до ключ. 

Сравнително стабилните 
стойности на продадените 
имоти може да се обяснят 
с различни фактори, като 
по-малкия дял на общите 
части в разгънатата застрое- 
на площ (РЗП) на прода-
дените имоти; по-високата 
степен на завършеност на 
продадените имоти; на-
пълно изградената инфра-
структура около имотите; 
предпочитанието към ново 
строителство; наличието 
на допълнителни удобства 
и услуги на място и др., 
обясниха от “Райфайзен 
имоти”.

Градът на тепетата
В Пловдив средните па-
зарни цени, на които се 

сключват сделки за про-
дажба на жилищни имоти 
през второто тримесечие 
на 2010 г., са намалели с 
близо 15% спрямо същия 
период на 2009 г., докато 
във Варна спадът е 15.5%. 
На тримесечна база индек-
сът на “Райфайзен имоти” 
отчита намаление на сред-
ните цени на жилищата с 
5.4% в Пловдив и 1.6% във 
Варна.

Бизнес имоти
През второто тримесечие на 
2010 г. индексът на “Райфай-
зен имоти” на средните цени 
в нежилищния сектор - офи-
си, търговски и индустриал-
ни площи - в София отчита 
минимален ръст на годишна 
база от 0.7%. Спрямо второ-
то тримесечие на 2009 г. в 
Пловдив индексът намалява 
с 8.4%, а във Варна - с 9.7%. 
Спрямо първото тримесечие 
на 2010 г. в София отново се 
наблюдава ръст на средните 
цени на бизнес имотите с 
3.8%, докато в Пловдив и 
Варна намалението е съот-
ветно с 2.2 и 7.7%.

Красимира Янева

митко Събев▶

Купувачите търсят предимно жилища ново 
строителство СнИмКА емИлИя КоСтАДИновА

▶

Лъжа е, че 
на събра-

нието са били 
представени 
100% от акциите, 
след като моето 
участие от 47.5% 
не е било пред-
ставено от мен, 
нито съм давал 
пълномощно на 
когото и да било



Книжата на най-
големия трезор в 
страната по клиенти 
поскъпнаха с едва 
0.8%

Акциите на Agricultural Bank 
of China (ABC) през първия 
ден на търговия в Шанхай 
поскъпнаха с 0.8%. Това е 
най-малкото увеличение, от-
белязано от китайска банка 
при борсов дебют за послед-
ните четири години, съобщи 
Bloomberg.

Пазарна оценка
Книжата на най-големия 
трезор в страната по брой 
клиенти поскъпнаха до 2.70 
CHY вчера спрямо цената 
от 2.68 CHY по време на 
първичното публично пред-
лагане. Това прави пазарна 
капитализация от 127 млрд. 
USD. Изтъргуваните през 
първия ден 4.04 млрд. акции 
обаче са вторият по голе-
мина обем, регистриран за 
последните десет години.

Сравнително  
доволно
Ръководството на банката 
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Очаквано слаб пазарен дебют 
за китайската банка ABC

коментира, че е сравнител-
но доволно от представя-
нето на акциите. Като се 
имат предвид размерът на 
емисията и слабият пазар, 
постигнатата цена е доста 
добра, казаха и анализато-
ри. Според тях никой не е 
очаквал прекалено бляскави 
резултати. Четирите най-
големи конкурента на ABC 
поскъпнаха с повече от 5% 
при пазарния си дебют в 

Piraeus предлага сливане 
с други две гръцки банки
Общо 701 млн. 
EUR е офертата за 
държавния дял в 
Agricultural Bank of 
Greece и Hellenic 
Postbank

След призива на гръцкия 
финансов министър Джордж 
Папаконстантину за консо-
лидация на банковия сектор 
в страната дойде и първото 
предложение в тази насо-
ка. Четвъртата по големина 
банка в Гърция Piraeus Bank 
е предложила да закупи дър-
жавното участие в други две 
гръцки банки - Agricultural 
Bank of Greece и Hellenic 
Postbank SA, предаде аген-
ция Bloomberg. 

оферта
За осъществяването на сдел-
ката са предвидени 701 млн. 
EUR. За 77% от държавното 
участие в Agricultural Bank of 
Greece SA ще бъдат платени 
372 млн. EUR, а за 33.04% от 
Hellenic Postbank са подгот-
вени 329 млн. EUR.

Ефект
Сливането ще има силно по-
ложителен ефект върху фи-
нансовата система не само на 
Гърция, но и на еврозоната, 
коментира анализаторът от 
Beta Securities Ltd. Василиос 
Властаракис. По думите му, 
ако планът се реализира, 
обединената банка ще се 
превърне в най-голямата и 
силна кредитна институция 
в Югоизточна Европа и в 

гарант за финансовата ста-
билност в региона.

Сделката ще превърне 
Piraeus Bank в банката с 
най-голям обем кредити 
и депозити и с активи на 
стойност 105 млрд. EUR. Тя 
ще добави и 505 нови кло-
на на Agricultural Bank of 
Greece към сегашните 876, 
които притежава в Гърция 
и в чужбина.

обезценяване
За една година капитали-
зацията на 12-те гръцки 
банки е спаднала с 39% 
заради опасенията, че ще 
им се наложи да отпишат 

притежаваните от тях дър-
жавни ценни книжа. От 
началото на годината ак-
циите на Agricultural Bank 
са поевтинели с 42%, като 
пазарната й стойност нама-
ля до 969 млн. EUR. Същата 
съдба последва и Hellenic 
Postbank, която се разде-
ли с 39% от стойността си 
до 768 млн. EUR. Piraeus 
Bank загуби близо 50% от 
пазарната си тежест, което 
я превърна в най-зле пред-
ставилата се акция сред 
20-те най-големи компании 
в Гърция.

Обединението на трите 
финансови институции ще 

има капиталова адекватност 
от 9%. Новата група ще ус-
пее да спести 300 млн. EUR 
за година и няма да бъдат 
правени съкращения на пер-
сонала.

В България
В България Piraeus Bank 
присъства от 1993 г. В на-
чалото на 2005 г. тя закупи 
Евробанк, а към края на 
март 2010 г. Банка Пиреос 
България разполага с мрежа 
от 101 клона и притежава 
активи за 1.8 млрд. EUR 
по данни на финансовата 
институция, изнесени в офи-
циалния им сайт.

Украйна ще плаща  
на износителите  
с ДДС облигации
Над 2 млрд. USD от 
специалните ценни 
книжа ще емитира 
Киев другата седмица

Украйна ще емитира ДДС 
облигации на стойност най-
малко 2 млрд. USD още 
следващата седмица. Това 
ще позволи на страната да 
изпълни изискванията на 
Международния валутен 
фонд за отпускане на за-
ем, съобщи вицепремиерът 
Сергей Тигипко, цитиран от 
Bloomberg. Киев ще пре-
структурира дълга, натру-
пан през 2009 г. и вероятно 
през първото тримесечие на 
2010 г., като издаде емисия 
ДДС облигации. Това ще 
стане на един транш друга-
та седмица, добави той.

Търгуеми книжа
Компаниите износител-
ки ще получат облигации 
вместо дължимия им от 
украинското правителство 
ДДС. След това те може 

да продадат книжата на 
инвеститори. Държавата 
трябва да се разплати с 
износителите, преди да 
получи заем за 14.9 млрд. 
USD от МВФ. Окончател-
но финансирането трябва 
да бъде одобрено от борда 
на фонда на 28 юли. Ук-
райна прогнозира дефицит 
от 3.5% от БВП през тази 
година. Дупката в бюджета 
ще се финансира със заеми 
от Световната банка, ЕС 
и МВФ.

Стари дългове
Правителството ще използ-
ва облигациите, за да върне 
на износителите неизпла-
тения през 2009 г. ДДС на 
стойност 16.7 млрд. UAH 
(2.2 млрд. USD). Обмисля 
се по същия начин да се 
изплати и данъкът, дължим 
за първото тримесечие на 
текущата година, каза Ти-
гипко. Останалата сума, 
която компаниите имат да 
получават, ще бъде изпла-
тена в брой.

Шанхай. Акциите на ABC 
се търгуваха двойно повече 
от които и да било други 
книжа на пазара вчера.

Банката предложи и ак-
ции за 10.5 млрд. USD в 
Хонконг, като търговията 
с книжата на борсата за-
почва днес при цена от 
3.10 HKD.

рекорди
Първичното публично 

предлагане на ABC за 19.2 
млрд. USD превръща Ки-
тай в страната, в която се 
намират четири от десетте 
най-големи банки в све-
та по пазарна стойност. 
Agricultural Bank е упъл-
номощила поемателите 
на емисията да увеличат 
емисията с 15% до 22.1 
млрд. USD, с което това ще 
стане най-голямото IPO в 
историята.

Печалбата на JPMorgan 
Chase нарасна със 76%

Банката остава пред-
пазлива в прогнозите 
си за годината

Американската банка 
JPMorgan Chase&Company 
надмина очакванията на 
анализаторите и отчете 
76% ръст на печалбата за 
второто тримесечие, пре-
даде New York Times. По-
ложителният финансов ре-
зултат на гиганта към края 
на юни достигна 4.8 млрд. 
USD спрямо 2.7 млрд. USD 
преди година.

Причини
Добрите резултати обаче не 
се дължат на увеличени при-
ходи. С общо 8% са спаднали 
финансовите постъпления 

на гиганта на годишна база 
и са достигнали 25.6 млрд. 
USD. Причина за отличното 
представяне е освобождава-
нето на резерви на стойност 
1.5 млрд. USD, заделени 
за туширане на ефекта от 
неизплатени заеми. 

неясно бъдеще
Компанията е предпазлива в 
прогнозите си за тази годи-
на. Въпреки че сме доволни 
от спадащите отписвания 
по лоши вземания, те все 
още са на изключително 
високи нива, каза главният 
изпълнителен директор и 
председател на JPMorgan 
Джейми Даймън. Поради 
това е рано да се каже какво 
ще е подобрението оттук 
нататък, допълни той. 

разплащането с компаниите е условие за получава-
не на заем от мВФ, каза вицепремиерът на Украйна 
Сергей Тигипко

▶

акциите на ABC се търгуваха двойно повече от които и да било други книжа на 
пазара вчера
▶

макар че отписванията по лоши кредити намаля-
ват, те все още са високи, каза гл. изп. дир. Джейми 
Даймън

▶

 Сливането ще превърне Piraeus в банката с най-голям обем кредити и депози-
ти и с активи за 105 млрд. EUR
▶

Снимки bloomberg
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6694,5 6693
Калай LME USD/т 18060 18050
Олово LME USD/т 1814 1825
Цинк LME USD/т 1826 1848
Алуминий LME USD/т 2003,5 2022,75
Никел LME USD/т 19515 19550
Алуминиева сплав LME USD/т 1995 1970

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1208,1 1208,5
Сребро LME USD/тр.у. 18,14 18,18
Платина LME USD/тр.у. 1525,5 1529
Паладий LME USD/тр.у. 464 466,95
Родий LME USD/тр.у. 2400 2450

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 76,56 76,84
Брент ICE USD/б 76,46 76,5
Газьол ICE USD/т 650,5 650,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,34 4,34
Бензин 95 NYMEX USD/т 707 -
Нафта NYMEX USD/т 615 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 202,00
Царевица Yellow CBT USD/т 152,95
Ечемик Feed ASX USD/т 189,82
Памук No.2 NYBOT USD/т 1644,62
Какао  NYBOT USD/т 3150,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3657,41
Соя No.2 ICE USD/т 352,27
Захар White NYSE LIFFE USD/т 519,60

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 16.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	15.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1093,91 1126,73

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	15/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,121845 € 1,144282 € 1,116236
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,887288 € 0,905034 € 0,882852

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,830773 € 0,847388 € 0,826619

Цените са валидни за поръчки, подадени на 12/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	16/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,132889 лв. 1,132889 лв. 1,132889 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 16/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

14.07.2010	г.

156,90 156,13 155,37 154,98 153,07 153,07   
11,84 11,78 11,72 11,69 11,55 11,55   
85,03 84,61 84,20 83,79 82,55 82,55   
98,65 98,17 97,70 97,22 95,78 95,78   
761,07 757,37 753,68 749,98 738,90 738,90   
160,81 160,04 159,28 158,51 153,15 153,15   
78,51 78,13 77,75 77,38 75,49 75,49   
153,20 152,47 151,73 150,99 147,31 147,31   
292,71 291,31 289,92 288,53 278,77 278,77   
187,15 186,26 185,37 184,48 178,24 178,24   
228,70 227,61 226,52 225,43 217,81 217,81   
79,20 78,82 78,45 78,07 75,43 75,43   
229,89 228,79 227,70 226,60 218,94 218,94   

до	15.00	ч.	на	14.07.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.6674 4.6907  4.8541 4.6674 4.5741   -9.36% 14.53% -11.01% -26.43% 21.01.2008
фонд в акции 6.5558 6.5886  6.8180 6.5558 6.4247   -7.45% 14.33% -4.92% -15.67% 23.01.2008
високодоходен 10.1243 10.2762  10.5293 0.0000 0.0000   0.64% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2167    2.2167    -11.06% 27.50% -4.39% -58.70% 12.11.2007
балансиран 2.6345    2.6345    -11.43% 24.14% -6.66% -52.20% 12.11.2007

паричен пазар 11.1506  11.1450  11.1283 11.1394 11.1394 11.1450 3.75% 0.13% 6.92% 6.33% 06.10.2008
балансиран 10.6650  10.6119  10.5058 10.5588  0.0000 -0.91% 4.69% 5.20% 3.46% 06.10.2008
фонд в акции 9.6722  9.6241  9.4797 9.5279  0.0000 -6.38% 8.69% 1.27% -2.17% 06.10.2008
             
балансиран 13.3502    13.2180    -1.52% 6.46% 2.81% 6.27% 14.12.2005
фонд в акции 7.7567    7.6799    -8.32% 13.39% -5.27% -5.30% 01.03.2006
фонд в акции 4.9567    4.9076    -16.16% 11.98% -13.27% -16.10% 21.06.2006
фонд в акции 7.7417    7.5162    -5.10% 12.83% 6.26% -11.03% 05.02.2008
фонд в акции 10.6938    10.3823    1.17% 11.81% 9.43% 1.55% 05.02.2008
паричен пазар 11.8689    11.8689    4.62% 0.21% 8.90% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.0851    79.8048  80.0851  -3.43% 2.29% 3.14% -5.46% 20.11.2006
фонд в акции 46.2817    46.0503  46.2817  -10.82% 2.79% -7.47% -14.72% 20.11.2006
фонд в акции 63.1965    62.8805  63.1965  -8.33% 4.29% 5.02% -13.23% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.2090    95.7618    -6.02% 2.93% -4.04% -1.04% 04.01.2007
балансиран 79.5890    78.4040    -4.62% 1.75% -5.00% -7.67% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29436    1.29178    3.55% 0.83% 6.36% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.04886    1.04258    -2.82% 6.00% 2.99% 0.97% 01.12.2005
фонд в акции 0.71437    0.70376    -8.61% 13.55% 3.95% -7.61% 01.03.2006
фонд в акции 0.72903    0.72467    -0.67% 1.98% 1.86% -12.65% 07.03.2008
ниско рисков 1.04416    1.04104    1.79% 0.39% 3.61% 3.52% 07.05.2009

балансиран 99.7464    98.7538    -3.39% 9.41% 3.68% -0.16% 07.12.2005
балансиран 106.1891    105.1325    -3.71% 8.29% 0.85% 1.27% 06.03.2006
фонд в акции 84.5429    83.2841    -6.67% 13.64% 4.23% -1.96% 20.06.2005
паричен пазар 120.4098    120.4098    4.81% 0.64% 6.52% 7.09% 31.10.2007
ниско рисков 92.8641    92.4930    2.86% 2.96% -5.61% -3.02% 01.02.2008
ниско рисков 105.4068  105.3015  104.9856  105.3015  2.82% 1.39% 5.19% 5.09% 01.07.2009

балансиран 4.4369     4.4103     -9.77% 10.11% 0.10%*** 4.20% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8902  0.8858   0.8836   0.8792     -16.34% 17.00% -5.50%*** -10.65% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1030     16.9836     -8.69% 8.35% -5.88% 9.74% 28.09.2004
фонд в акции 10.6105    10.4629     -13.06% 12.51% -8.92% 1.17% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1649     1.1477     -10.09% 14.21% 4.37% 1.45% 10.05.2004
фонд в акции 0.7230     0.7123    3.62% 21.91% 28.62% -8.59% 04.10.2006
фонд в акции 0.9298     0.9161    6.04% 20.79% 3.73% -3.26% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.0520  129.8576  129.5984    2.89% 3.31% 5.31% 6.37% 04.05.2006
балансиран 14.0869  14.0869  13.9474    -6.39% 8.33% -3.24% 1.81% 17.12.2004
фонд в акции 0.7123  0.7053  0.6983    -4.94% 15.60% 4.40% -8.19% 04.05.2006
             
балансиран 787.1074    781.2188    0.93% 6.32% 11.42% -9.84% 09.05.2008
фонд в акции 704.3296    699.0603    -0.66% 7.97% 13.04% -13.62% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1772    11.1772    2.83% 1.90% 6.17% 2.53% 30.01.2006
балансиран 114.8634    114.8634    -4.30% 7.15% 4.00% 1.45% 30.01.2005
фонд в акции 6.2803    6.2803    -10.84% 16.12% 8.09% -9.91% 30.01.2006
фонд в акции 9.9303    9.9303    -1.38% 2.00% 0.52% -0.48% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4110    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4969  0.4944  0.4919    -5.61% 8.46% -0.75% -23.35% 19.11.2007
балансиран 0.7308  0.7283  0.7258    -2.10% 3.83% 1.13% -11.28% 19.11.2007
ниско рисков 0.9877  0.9862  0.9847    2.42% 1.54% 6.19% -0.52% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2506  1.2487                        1.2468     3.25% 0.38% 7.75% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2750  1.2712                       1.2674     4.03% 1.10% 8.80% 5.70% 16.03.2006
балансиран 0.8509  0.8475                       0.8441     -2.14% 4.72% 0.27% -3.75% 16.03.2006
фонд в акции 0.6244  0.6213                      0.6182     -7.46% 8.98% -3.85% -10.41% 16.03.2006
балансиран 0.7274  0.7245                     0.7216     -4.70% 6.30% -2.37% -12.46% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000                    0.0000     N/A N/A N/A N/A 
 1.0221  1.0221                 0.9710     N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1724    1.1724     2.33% 0.22% 4.17% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0140    до 90 дни  над 90 дни  -0.03% 3.95% 6.94% 0.08% 12.09.2005
     0.9989  1.0090      

балансиран 6.9952    6.9952    -14.84% 12.13% -2.76% -7.84% 01.03.2006
фонд в акции 6.1309    6.1309    -12.55% 14.48% 3.59% -10.58% 01.03.2006
фонд в акции 2.8025    2.8025    -0.07% 15.68% 10.26% -32.15% 05.04.2007
консервативен 10.4132    10.4132    -0.15% 1.78% 1.35% 2.58% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7356 0.7319 0.7301  0.7247                         0.7247  0.7283  0.7102 -0.12% 13.53% 7.27% -7.46% 22.05.2006
фонд в акции 0.4132 0.4112 0.7301                                    0.4071                          0.4071  0.4091  0.3990 -0.95% 18.07% 21.45% -24.45% 02.05.2007
фонд в акции 101.2620  100.0180              99.2716     N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.5482    319.0689    2.39% 0.23% 4.85% 7.22% 17.11.2003
ниско рисков 13.1101    13.0445    1.08% 3.01% 6.84% 6.13% 27.12.2005
балансиран 11.8102    11.6921    -1.84% 6.14% 5.19% 3.72% 27.12.2005
фонд в акции 8.0546    7.9741    -6.59% 12.32% 4.69% -4.41% 07.09.2005
балансиран 20.4669    20.4669    0.92% 3.65% 4.36% 0.84% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5111    6.4785    -3.79% 6.53% -1.74% -12.85% 01.06.2007
балансиран 7.9043    7.8648    -2.93% 5.94% -0.86% -7.26% 01.06.2007
консервативен 11.4049    11.3765    4.89% 3.23% 10.10% 4.61% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1603    1.1371    -5.16% 6.34% -1.08% 3.96% 18.09.2006
балансиран 1.0220    1.0118    -2.98% 3.80% 0.06% 1.05% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,34848 -0,00926
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,68332 -0,07504
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,48158 -0,00495
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45740 0,00087
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,24924 -0,02350
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,68077 0,00181
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62517 -0,00003
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34049 -0,00379
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,96233 -0,01838
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71067 -0,00041
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,01190 -0,02295
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,68730 -0,01498
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,27084 -0,02391
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72914 -0,00953
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26744 -0,01288
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75896 -0,00078
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,20431 -0,00736
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,76161 -0,05357
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46746 -0,00015
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10480 -0,00038
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,29237 -0,03636
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,81637 0,00640
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59277 -0,00075
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,99390 -0,04054
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,07709 -0,00097
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10969 -0,00933
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,72685 -0,03766
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,93059 -0,04203
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,52466 -0,01500
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,01611 -0,02206
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1853,14000 -12,73000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 16.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	15.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0140	лв. 	0.9989	лв. 1.0090	лв. -0,03	% 		6,94	%

Сентинел	-	Рапид 1,1724	лв. 1,1724	лв. 	2,33% 4,17%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	14	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.2871  12.0287   8.2036 
320.6666 N/A 11.9874 8.1754 
322.2644 13.1757 N/A 8.1351 
322.2644 13.1757 11.9283 N/A 
 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,29 1,29 1,29 1,27
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,84 0,84 0,84 0,83
ЯПОНСКА йЕНА JPY 112,75 112,77 113,39 111,83
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,34 1,34 1,35 1,34
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,94 7,94 7,95 7,93
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,41 9,41 9,43 9,38
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,33 1,33 1,33 1,31
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,46 1,46 1,46 1,44
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,18 279,46 279,78 277,76
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,45 25,49 25,55 25,43
РУСКА РУБЛА RUB 39,15 39,19 39,22 38,88
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,06 4,07 4,07 4,05

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 15.07.2010 г.
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Сортът 
Робуста се 
нареди сред 

най-печелившите 
на пазара, като 
добави 70 USD 
към стойността 
си. Големият 
инвеститорски 
интерес помогна 
за постигането на 
добрите резултати

Цената на 
златото 
отбеля-

за повишение в 
стойността си и по 
време на вчерашна-
та сесия в Лондон 
достигна 1208.4 
USD/тр.у. Слабият 
долар помогна на 
метала да върне 
част от загубите

По време 
на борсо-
вата се-

сия в четвъртък 
измерителят пре-
махна 52 пункта 
от стойността 
си. Акциите в 
Европа се повли-
яха от негати-
визма, идващ от 
Китай

индекс на деня

1.41
▶ процента се понижи 
френският индекс CAC 
40 и достигна 3581.79 
пункта

Цифра на деня

1.94
▶ процента спечели 
кафето по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 3705.9 USD/т

Еврото поскъпва за сметка на долара
Еврото поскъпна с 
0.6% спрямо долара и се 
качи за първи път от три 
месеца над границата 
1.28 EUR/USD. Това се 
случи, след като Goldman 
Sachs Group Inc. напра-
ви оценка на сегашната 
ситуация и обяви своята 
прогноза за движението 
на двойката долар/ев-
ро за следващите шест 
месеца.

От финансовата ин-
ституция дадоха своите 
прогнози за движението 
на единната валута през 
следващите 3, 6 и 12 месе-
ца. Направените изчисле-
ния показват, че в края на 
настоящото тримесечие 
еврото отново ще слезе 
до едни от най-ниските 
си стойности за послед-
ните две години и ще се 
котира за 1.22 EUR/USD. 
След края на този период 
нещата ще се обърнат и 
в началото на януари се 
прогнозира стойност от 
порядъка на 1.35 EUR/
USD заради забавящия 
се ръст на американската 
икономика. За периода от 
12 месеца цената на един-
ната валута ще се повиши 
още до 1.38 EUR/USD.

Анализаторите на 
Goldman обявиха, че по-
евтиняването на еврото 

през това тримесечие ще 
се дължи на непопуляр-
ните мерки, които някои 
правителства ще трябва 
да предприемат за спра-
вяне с дълговата криза, 
както и заради негати-
вите, които ще донесе 
стрес тестът, направен 
върху 91 европейски 
банки. За следващите 
три месеца еврото ще 
поевтинее и спрямо 
швейцарския франк до 
1.27 EUR/CHF, докато в 
момента двете валути се 
търгуват при нива 1.3414 

EUR/CHF. Промени бяха 
направени и при прог-
нозите за движението 
на двойката долар/йена. 
До края на годината се 
очаква кросът на тези 
валути да слезе под 83 
USD/JPY, а за периода 
от една година - до 90 
USD/JPY. Прогнозите са 
намалени с 10% спрямо 
направените в началото 
на юни. Това се дължи 
на факта, че японската 
икономика се възстано-
вява значително по-бързо 
от американската. 

Ако тези прогнози 
се сбъднат, йената ще 
отбележи своеобразен 
рекорд, недостиган от 
1995 г. От централната 
банка на Япония вчера 
обявиха, че ще оставят 
основния лихвен процент 
в страната непроменен на 
ниво 0.1%. Също така от 
институцията коригираха 
прогнозите си за ръста 
на икономиката през 
фискалната година, при-
ключваща в края на март 
2011 г., и от 1.8% техните 
очаквания се повишават 
до 2.6%. Според анали-
заторите на Bloomberg 
Федералният резерв на 
САЩ също ще остави 
лихвения процент в стра-
ната непроменен поне до 
средата на 2011 г.

На 
последната 

сесия котировките 
на еврото стигнаха 
1.2844 EUR/USD, 
което е повишение 
с 0.79%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ прогнозите на Goldman Sachs поставиха под натиск долара

Петролът загуби 2% от цената си

На борсата 
в Ню Йорк 

фючърсите на 
суровия петрол за 
август поевтиняха 
с 2.08% и се 
търгуваха за 75.38 
USD/б

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ за една сесия загубите от петрола преминаха 2%
 Снимки BloomBerg

Цената на суровия пе-
трол се срина с повече от 
2% до нивата си отпреди 
седмица. Това се случи, 
след като последните 
изнесени данни показа-
ха забавяне при ръста 
на две от най-големите 
икономики в света.

Икономическият ръст 
на Китай през второто 
тримесечие на годината 
слезе под предварително 
прогнозираните 10.5 до 
10.3%. Това се случва на 
фона на безпрецедент-
ните 11.9% ръст, реги-
стриран през първото 
тримесечие на годината. 
Данните за индустриал-
ното производство също 
са разочароващи. По 
данни на правителството 
то се е увеличило с едва 
13.7% при предварителни 
очаквания от над 15%. 

Разочароващите ико-
номически данни се 
отразиха негативно върху 
цената на основните 

метали, както и върху 
книжата на големите 
минни компании. Една 
от най-големите добивни 
компании, търгувани на 
борсата в Ню Йорк, BHP 
Billiton, загуби 1.32% 
от цената на акциите 
до 66.28 USD. Сред 
големите губещи бяха и 
конкурентите Rio Tinto и 

Xstrata, чиято цена слезе 
съответно с 2.69 и 0.71%.
На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на суровия 
петрол за август поев-
тиняха с 2.08% и се тър-
гуваха за 75.38 USD/б. 
Сорт Брент за същия 
период струваше 75.55 
USD/б, което е пониже-
ние с 1.59%.

Цена (НСА) на недистрибутивна единица клас А за 14.07.2010 г.

                                                               Pioneer Funds и Pioneer P.F.  
Pioneer Funds и 

Pioneer P.F.  
USD клас EUR клас 

Pioneer Funds - Aмерикански Фонд Пайъниър
Pioneer Funds - Акции от  евро Средиземноморския регион 

и Развиваща се Европа
Pioneer Funds - Японски акции 

Pioneer Funds - Акции на развиващи се пазари
Pioneer Funds - Акции Велик Китай 

Pioneer Funds - Акции от Тихоокеанския Район без Япония
Pioneer Funds - Европейски компании с малка капитализация  

Pioneer Funds - Американски компании със средна капитализация 
Pioneer Funds - Водещи Европейски Компании 

Pioneer Funds - Световни тенденции
Pioneer Funds - Облигации на развиващи се пазари 

Pioneer Funds - Американски Високодоходен
Pioneer Funds - Стратегически доход

Pioneer Funds - Eвропейски корпоративни облигации
Pioneer Funds - Европейски облигации

Pioneer Funds - Краткосрочен в щатски долари
Pioneer Funds - Краткосрочен в евро
Pioneer Funds - Глобален селективен

Pioneer P.F. - Eвро Защитен
Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен

Pioneer P.F. - Глобален дефанзивен плюс
Pioneer P.F. - Глобален динамичен

Pioneer P.F. - Глобален прогресивен 
Pioneer Funds - Стоков Алфа

Pioneer Funds - Глобални Oблигации Агрегатен
Pioneer Funds - Европейски акции стойност

Pioneer Funds - Американски –ръст- проучвателен
Pioneer Funds - Глобален гъвкав

Pioneer Funds - Абсолютна доходност равновесен
Общо активи от директни продажби на Pioneer Funds и Pioneer 
P.F. в България (без продукт Авангард)

С условията за инвестиране в Pioneer Funds (Фондове “Пaйъниър”) и Pioneer P.F. (Пайъниър П.Ф.) 
можете да се запознаете  във всички клонове на УниКРЕдиТ БУлБАнК Ад или на адрес www.
pioneerinvestments.cz/bg, УниКредит Булбанк Ад създаде безплатната телефонна  линия 
0 800 14 000 (Телефонната линия е на цената на един градски разговор, независимо откъде 
се обаждате.). Предишните резултати от дейността на Фонда нямат по необходимост 
връзка с бъдещите резултати от тази дейност. Стойността на инвестициите и доходът 
от тях могат да се повишат, но и понижат без гаранция за печалба и при съществуването 
на риск за инвеститорите да не си възстановят пълния размер на вложените от тях 
средства. инвестициите във Фонда не са гарантирани от гаранционен фонд, създаден от 
държавата, или с друг вид гаранция.

4,92 3,87

22,91 18
2,44 1,91
9,65 7,58
11,17 8,77
7,99 6,28
10,55 8,28
6,92 5,44
6,01 4,72
5,24 4,12
11,79 9,26
8,36 6,57
8,64 6,79
8,98 7,05
9,78 7,68
5,97 4,69
7,75 6,09
 49,49
 54,99
7,64 6
6,01 4,72
 45,45
 34,28
55,67 43,73
82,71 64,98
 66,48
91,91 72,2
85,99 67,55
 53,31

 € 77 687 441

Злато
USD/тр.у.

����

����

����

����

����

��.��.����.��.����.��.��

����.�
+�.��%

Петрол
USD/б

��

��

��

��

���

��.��.����.��.����.��.��

��.��
��.��%



  18    Тенденции 
pari.bg  Петък 16 юли 2010

Около 40% залагат 
на комбиниран 
подход за намаляване 
на бюджетния 
дефицит

Гражданите на петте най-
големи страни в Европей-
ския съюз предпочитат 
правителствата им да съ-
кратят разходите, вместо 
да вдигнат данъците като 
средство за намаляване 
на бюджетния дефицит 
и държавния дълг. Това 
показват резултатите от 
проучване, проведено от 
Financial Times и Harris 

сред повече от 1000 души 
във Франция, Италия, Ис-
пания, Германия и Вели-
кобритания и цитирано от 
EurActiv.com.

С добро око
Половината от французи-
те (50%), над две пети от 
италианците (45%), испан-
ците (44%) и германците 
(41%) и една четвърт от 
британците (25%) гледат с 
по-добро око на орязването 
на харчовете, отколкото на 
плащането на по-високи 
данъци. Двама на всеки 
петима души във всяка от 
страните биха предпочели 

комбинация от двете, като 
отново по-голяма тежест 
се дава на разходните съ-
кращения.

необходима мярка
Мнозинството граждани 
във всичките пет страни 
- от 84% във Франция до 
62% в Италия, смятат, че 
намаляването на публич-
ните разходи е необходима 
мярка за гарантиране на 
дългосрочното икономи-
ческо възстановяване. Те 
са напълно единодушни, 
че богатите хора трябва да 
плащат повече данъци, но 
не и бедните.

Западни настроения
Заради икономическата 
криза страните в ЕС бяха 
принудени да предприе-
мат съкращаване на бю-
джетните си дефицити, 
включително и редица 
непопулярни мерки. В ня-
кои страни, като Гърция 
например, това предизвика 
масови улични протести. 
Въпреки това проучването 
показва, че поне в Западна 
Европа хората са по-бла-
госклонно настроени към 
свиването на публичните 
разходи, отколкото към 
въвеждането на по-високи 
данъци.

Европейците предпочитат по-ниски 
разходи пред по-високи данъци

68%
▶ от французите смя-
тат, че увеличаването на 
бюджетния дефицит от 
правителството е грешка

Отделение „Институт за следдипломна квалификация” при УНСС, 
гр. София, бул. Климент Охридски № 2, 

тел. 962 22 60

О Б Я В Я В А

Търг с тайно наддаване за отдаване под наем на обект „Кафе клуб” 
с площ 53.5 кв.м., находящ се в сградата на ИСК при УНСС, адрес гр. 
София, бул. Климент Охридски № 2 и начална тръжна цена от 535 лв. 
на месец без ДДС /което е дължимо/, за срок на договора от 3 години. 
Начин на плащане: в брой на касата на ИСК при УНСС или по банков 
път по сметките на ИСК при УНСС, ежемесечно, до 25-то число на 
съответния месец от срока на действие на договора.

Оглед на обекта и продажба на тръжната документация – всеки 
работен ден от датата на публикуване на обявата до 31.08.2010 го-
дина от 9.00 до 16.00 часа в института, стая 108. тръжната доку-
ментация се закупува срещу цена от 20 лева на касата на ИСК при 
УНСС. Депозита за участие в търга е в размер на 100 лева и се внася в 
касата на ИСК при УНСС преди подаване на документите за участие 
в търга. Кандидати, които не са внесли депозита няма да бъдат до-
пуснати до участие.

Срок за подаване на документи за участие: 
до 16.00 часа на  31.08.2010 година.

Търгът ще се проведе на 07.09.2010 година от 14.00 часа в 
стая 101 на Института.

О  Б  Я  В  Л  Е  Н  И  Е

“РайфайзеНбаНК (бългаРИя)“ еаД КаТО залОЖеН КРеДИТОР 
пО заКОНа за ОСОбеНИТе залОзИ На ТъРгОвСКОТО пРеДпРИяТИе 

На “Св феНИКС” еООД
на основание чл.37 и сл. от закона за особените залози (зОз)

Организира продажба на:
активите на заложеното търговско предприятие на “Св феникс” 

еООД, с. Мраморен - предприятие за производство и отглеждане на 
птици:

а/ недвижими имоти - халета за отглеждане на бройлери и прароди-
телски стада и други обслужващи сгради, заедно с терените, върху ко-
ито са построени в землищата на селата Мраморен, Чирен и баница, 
обл.враца. 

б/ машини, съоръжения и оборудване, инсталирани в халета и другите 
обслужващи сгради.

Началната цена на всички активи е общо 4 570 032 евро без ДДС или 
равностойността в лева по фиксинга на бНб. 

активите се продават заедно. за сключване на договор ще се пока-
ни предложилият най-висока цена. при липса на оферти за покупка на 
активите заедно ще се разглеждат оферти за покупка на активите 
поотделно. Решение за сключване на договор за продажба на активите 
поотделно се взема от “Райфайзенбанк (българия)” еаД.

пълна информация за предлаганите активи и цени може да се намери 
в тръжните книжа в ЦУ на “Райфайзенбанк (българия)” еаД в гр.София, 
ул.”Н.в.гогол” № 18-20. Цена на тръжната документация - 60 лева с ДДС. 
за покупка на тръжни книжа - тел: 02/ 91-985-610 или 02/ 91-985-621.

Оглед на активите може да се извърши всеки работен ден от 
19.07.2010г. до 30.07.2010 г. в часовете от 10,00ч. до 17,00ч. в присъствие-
то на служител на “Райфайзенбанк (българия)” еаД след предварително 
уведомяване на тел: 092/66-88-11 или моб: 0885/ 839-300.

писмени оферти за покупка на активите се подават в запечатан плик 
в който и да е офис на “Райфайзенбанк (българия)“ еаД всеки работен ден 
от 19.07.2010г. до 30.07.2010 г. вкл. в работното време на офисите. пода-
дените оферти следва да посочват активите, за които кандидатства 
Купувачът, цената на която се купуват (цифром и словом), която да не 
е по-ниска от посочената в тръжната документация, както и срока на 
плащане на цената. 

Офертите ще се отворят на 04.08.2010г. от комисия, определена от 
“Райфайзенбанк (българия)” еаД, като всички лица, подали наддавател-
ни предложения, ще бъдат уведомени писмено за резултатите от над-
даването до 06.08.2010г. 

Съгласно чл.37 ал.2 от зОз продажбата се извършва само срещу запла-
щане на пълния размер на цената на активите по сметка на депозитаря 
Искрен Русев Иванов IBAN: BG50RZBB91551097183826, BIC: RZBBBGSF.

Повечето граждани 
виждат нужда от пре-
разглеждане на соци-
алната система в ЕС

Двете основни сфери, в 
които гражданите на петте 
страни смятат, че трябва да 
се направят най-големите 
съкращения, са помощите 
за развитие и отбраната. 
Почти две трети от запита-
ните британци (64%) смя-
тат, че помощите за разви-

ващите се страни трябва да 
бъдат ограничени. На съ-
щото мнение са и преобла-
даващата част от испанците 
(57%), германците (54%) и 
французите (53%).

Отбрана
Две трети от германците 
(67%) и повече от поло-
вината испанци, французи 
и италианци искат съкра-
щенията да са за сметка 
на разходите за отбрана. 
Във Великобритания пък 

над половината запитани 
предпочитат помощите за 
безработните да понесат 
най-голямата тежест от 
свиването на бюджета.

Социална сфера
Голямо единодушие се забе-
лязва и по въпроса за нуж-
дата от преразглеждане на 
системата за социално под-
помагане в Европа. Над две 
трети от британците (77%), 
германците (73%), испанци-
те (70%), италианците (68%) 

и французите (68%) подкре-
пят такава ревизия като на-
чин за справяне с големите 
бюджетни дефицити.

В опит да се преборят 
с кризата редица страни 
позволиха бюджетните им 
дефицити да се увеличат. В 
същото време голяма част 
от гражданите смятат това 
за грешка. Това мнение се 
споделя от 68% от францу-
зите и италианците, 58% от 
германците, 55% от испан-
ците и 54% от британците.

Въздействие
Хората са 
спокойни за 
семействата си

Въпреки че предпочитат 
бюджетните съкращения, 
европейците са наясно с 
влиянието, което това ще 
има върху семействата им. 

Почти половината от 
испанците (49%), 44% от 
италианците, 42% от 
французите, 39% от бри-

▶

▶

танците и повече от една 
трета от германците 
(35%) смятат, че мерките 
ще засегнат умерено тех-
ните семейства. 

Над една трета от ита-
лианците (34%) и една 
пета от британците 
(21%) и германците (20%) 
заявяват, че свиването 
на разходите ще има сери-
озно влияние върху тях и 
близките им. 

От това се опасяват 
18% от испанците и 16% 
от французите.

▶

▶

Помощите и отбраната са черната 
овца на бюджета при криза

67%
▶ от германците са на 
мнение, че съкращенията 
трябва да са за сметка на 
разходите за отбрана

 В Западна европа хората са по-благосклонно настроени към свиването на публичните разходи, отколкото към 
въвеждането на по-високи данъци. Преобладава виждането, че богатите трябва да плащат повече на държава-
та, но не и бедните

▶
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Двигател 6-цилиндров дизел
Работен обем 2993 куб. см
Макс. въртящ момент 600 Нм (2000 об./мин)
Макс. мощност 275 к.с. (202 кВт)
Трансмисия 6-степенна автоматична
Ускорение 0-100 км/ч 6.4 сек
Макс. скорост 250 км/ч
Среден разход на 100 км (комбиниран) 7.0 л
Емисии СО2 на км 184 г

Jaguar XJ 3.0 Vd Diesel

Още съвсем малко оста-
ваше, преди вайкането за 
съдбата на Jaguar оконча-
телно да измести времето 
като основна тема за учтив, 
джентълменски разговор в 
Англия. Сещате се - тема, 
по която няма никаква опас-
ност да възникне спор. Ком-
панията, дала на света някои 
от най-стилните автомобили 
в историята, неумолимо за-
тъваше в омагьосания кръг 
финансови загуби - пестене 
от развойна дейност - все 
по-банални модели - още 
по-големи загуби. Докато 
в края на 90-те някой не 
измисли гениалното реше-
ние - “демократизация на 
лукса”, тоест Jaguar да слезе 
едно-две стъпала по-близо 
до масовия сегмент. По-

добен ход от създателя на 
Е-Type и XJ бе шок, съизме-
рим с това Ела Фицджералд 
да запее сръбски хитове. А 
злополучният материален 
резултат бе X-Type - по съ-
щество Ford Mondeo, но с 
кожен салон и удвоена цена. 
По това време вече печал-
ната участ на компанията 
изглеждаше неизбежна като 
ежедневното преваляване в 
Ковънтри. 

Революция
За щастие британците на-
време се отказаха от аб-
сурдния експеримент и още 
с представения преди три 
години XF започнаха да 
се връщат там, където им 
е мястото. Сега новото по-
коление на митичния XJ 

завършва този процес. В 
този автомобил вече няма 
нищо демократично - той 
е предназначен за избрано 
малцинство и го демонстри-
ра с всеки детайл. 
След годините на дрямка 
и предъвкване на стари ре-
шения Jaguar се нуждаеше 
от истинска технологична 
революция - и новият XJ е 
точно това. Изцяло алуми-
ниевото шаси е между 150 
и 300 килограма по-леко от 
конкурентните модели на 
BMW и Mercedes. Окачва-
нето се доближава до онова 
блажено усещане за презо-
кеански лайнер, което на-
времето бе запазена марка 
на луксозните британски 
марки. В същото време то 
е достатъчно гъвкаво, за да 

позволи и малко по-спортен 
маниер на каране. 
Последното изглежда за-
дължително за върховия 
модел с 5-литров бензинов 
двигател (510 к.с. и 4.7 сек 
за ускоряване до 100 км/ч). 
Но и трилитровата дизело-
ва версия, която тестваме, 
не е лишена от динамично 
поведение - в приятната 
и наистина демократична 
комбинация с разход от 7 
литра на 100 км в смесен 
цикъл. 

Атмосфера
Интериорът е вторият силен 
коз на този автомобил, ма-
кар че някои негови детайли 
сякаш вървят в противо-
положна посока с остана-
лите. Таблото, тапицирано 

с отлично съшита кожа, 
е обточено с елегантна 
дървена лента (главният 
дизайнер Йън Колъм при-
знава, че е търсил прилика 
с луксозните яхти). На този 
фон обаче решението да 
се заменят добрите стари 
циферблати със светещ в 
синьо TFT дисплей е малко 
учудващо. 
Усещането зад волана е чу-
десно, но за да оцените 
наистина XJ, трябва да сед-
нете отзад. Тук вече в пълна 
мяра е възкресен автентич-
ният, неподправен дух на 
луксозния британски авто-
мобил. В него, както писаха 
някога Илф и Петров, се 
чувстваш като лорд пазител 
на печата, който е загубил 
печата и ей сега ще бъде 

уволнен. 
Доста по-малко връзки с 
миналото има в екстериора 
- предницата е продължение 
на агресивната линия от XF, 
задницата леко напомня на 
Lancia Thesis. Като цяло ре-
зултатът лови окото - стига 
само да успеете да заличите 
от ума си спомена за без-
укорната елегантност на 
модела от 70-те и 80-те. За 
съжаление онази неустоима 
старомодност е вече само 
спомен - нещо като първата 
целувка в училище и първо-
то гледане на “Кръстника”. 
Но това, че някои неща 
отминават безвъзвратно, не 
значи, че занапред животът 
няма да е хубав. За Jaguar 
поне няма причини да се 
съмняваме.

Новият XJ окончателно провъзгласява 
възкръсването на Jaguar

Котка с девет живота

Спомени    
XJ е представен за пръв 
път през 1968 г. и отто-
гава до днес е флагман 
в гамата на Jaguar. Това 
е последният автомо-
бил, разработен лично от 
основателя на компани-
ята сър Уилям Лайънс. 
Третото поколение (1979-
1992) бе избрано сред 10-
те най-елегантни автомо-
била в историята.

Като капка    
Дизайнът на новия 
Jaguar XJ може и да 
предизвиква раз-
нозначни мнения сред 
естетите, но инже-
нерите го одобряват 
горещо. С коефици-
ент на обтекаемост 
(cD) от едва 0.29 това е 
най-аеродинамичният 
модел на компанията, 
произвеждан някога.

Раздвоение    
Монтираният в централ-
ната конзола сензорен 
екран е снабден с нова-
торската технология 
Dual View, тоест може 
едновременно да показ-
ва различни образи на 
шофьора и на пътниците 
(примерно видео от DVD 
и карта от навигацията) в 
зависимост от ъгъла, под 
който го гледате.

Журналист:

Константин томов



Най�голямото разстояние, на което човек 
се е спускал с прозрачната сфера, е ��� метра

Най�голямата скорост, развита със зорб, 
е �� км/ч

Зорбовете ще бъдат символ на 
Олимпийските игри през ���� г. в Сочи, Русия

В “Книгата на Гинес" са вписани � рекорда, 
свързани със зорбинга:

Зорбът е дело на френски архитект
Има две теории за възникването 

на прозрачните топки

Зорбингът се заражда преди �� години � през ���� г., 
казват запознати. Негов родител е френският архитект 

Жил Еберсол. Той изобретява патентова пластмасова 
прозрачна сфера, предназначена за спускане на човека 
по хълмове и други възвишения, и й дава името "чудна 

сфера". Седем години след създаването на зорба 
неговият изобретател внася и първите промени.

Промени в конструкцията
През ���� г. френският инженер увеличава диаметъра 

на сферата и тя става � метра. Следващата промяна 
настъпва през ���� г., когато все още малцината 

почитатели на зорбинга ползват сфера с диаметър � 
метра. Именно в такава сфера Жил Еберсол се спуска от 

���метров водопад, след което и от ���� м надморска 
височина от Фуджияма в Япония. Може да се каже, че 
конструкцията на топката претърпява промени всяка 

година. Чрез множество опити е установено, че 
най�добрият материал за изработване на кълбото е 

поливинилхлоридът. Изчислен е и оптималният размер 
на кълбото � �.�� метра.

Популярност чрез франчайзинг
Зорбингът е изключително популярен в Нова Зеландия. 

Има теория, според която началото на спорта идва 
именно оттам. През ���� г. Дуейн ван дер Слуис и Андрю 

Ейкърс разработили прозрачна надуваема сфера. С 
помощта на инвеститори те създали компанията Zorb 
Limited и започнали да работят по комерсиализацията 

на "сферирането". Целта на новозеландците била да 
популяризират спорта по целия свят чрез 

франчайзингова система.
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Зорбингът е един от новите 
екстремни спортове, но бързо 
набира популярност сред 
младите

Търкаляне 
в прозрачни 
сфери

Какво е зорб? А зорбинг? 
Вероятността да получи-
те верен отговор на тези 
въпроси е малка - прос-
то защото зорбонавтите в 
страната все още са малко. 
Но са толкова запалени, 
че популярността на този 
спорт има потенциал да 
нарасне бързо. Да, зорбин-
гът е спорт - доста нов за 
България, но известен по 
света. Ако и вие сте вижда-
ли големи прозрачни кълба 
с един или двама души в 
тях, които препускат бясно 
по някой планински склон 
- вече сте се запознали със 
зорба. 

Зорбът е новозеландско 
произведение, казва Илиян 
Илиев. Той се занимава 
със зорбинг от доста време 
и има своя теория за въз-
никването на прозрачните 
търкалящи се топки. Спо-
ред него те са създадени 
от сърфист, който имал фа-
брика за надуваеми съоръ-
жения. Зорбът е създаден 
като алтернативно решение 
за стигане до водата, като 
се избегне нагорещеният 
пясък.

Има няколко вида топ-
ки - едната е с два отвора, 
другата с един. Първият 
вид може да е за един или 
двама души. За да се задър-
жат хората, в зорбовете са 
поставени въжета. Когато 
някой влезе в надуваемата 
топка, той се завързва за 
кръста, ръцете и краката. 
Така няма опасност да се 
нарани, докато се спуска 
по наклон. 

При втория вид топка от-
ворът е един, но има наду-
ваем капак. Неговата идея 
е да се напълни с известно 
количество вода и човекът 
да не се връзва за предпаз-
ните колани. Така на прак-
тика, когато зорбът бъде 

пуснат по наклон, човекът 
е в статична позиция, а топ-
ката се върти на принципа 
на металните лагери.

Илиян и неговият колега 
Добрин работят във фирма 
за бизнес обучения и про-
веждане на тиймбилдинги. 
Първия зорб купили като 
консуматив за организи-
рането на различни игри 
при тиймбилдингите. Сега 
разполагат с 4 надуваеми 
топки. С тях се провеждат 
състезания за повишаване 
на екипното взаимодейст-
вие или за намиране на 
неформалния лидер на ко-
лектива. 

Спорт и забавление
Преди 6 месеца Илиян 
и Добрин решили да из-
ползват купените зорбове 
с комерсиална цел, за да 
популяризират преживява-
нето сред по-широка маса. 
Първото място, на което 
решили да обявят идеята 
си, било facebook. Там на-
правили група “Зорбинг 
България”, която в момен-
та е събрала около 1600 
почитатели на подобен тип 
приключения. В групата 
всеки път се обявяват часът 
и мястото, на което ще се 
правят следващите спуска-
ния. Няма ограничения за 
броя хора, които могат да 
дойдат - идеята е да се събе-
рат колкото се може повече, 
да се забавляват, може да си 
направят пикник и снимки, 
казва Илиян. Спускането 
излиза по 15 лв. на човек. 

Трасета
В началото зорбингът се 
организирал под Симео-
новския лифт. Няма мно-
го места, на които да се 
правят спусканията, тъй 
като трасето за зорбинга е 
много капризно - изисква 

специфичен  наклон, който 
по естествен начин да спре 
топката. Оптималната дъл-
жина на спускане трябва 
да е не повече от 100-150 
метра, за да може човекът 
да се придържа в зоната на 
комфорта. В зависимост от 
наклона се развива различ-
на скорост. Човек може да 
достигне 50-60 км в час, с 
което да направи преживя-
ването си доста екстремно. 
Според Илиян зорбингът е 
по-скоро игра и забавление, 
не точно спорт, тъй като 
при спускането не може да 
се измерят кой знае какви 
сериозни постижения. Все 
пак тези, които го прак-
тикуват често, изработват 
своя техника, при която 
да ускоряват зорба. Почи-
тателите на екстремните 
спортове сравняват прежи-
вяването в гумената топка 
със скачането с бънджи или 
с парашут. Това е основно 
заради адреналина, който 
се вдига - спускането през 
глава в продължение на 150 
метра си е сериозно пре-
живяване, казват опитали. 
Зорбонавтите препоръчват 
спускането с двама души - 
за да има баланс в топката. 
В противен случай, ако в 
сферата има един човек, 
търкалянето по наклона не 
е равномерно.  

Специфики
Зорбът представлява две 
топки една в друга, свърза-
ни с метални въжета. По-
гледнати отстрани, топки-
те имат елипсовидна фор-
ма. Външният диаметър 
на едната е 3.20 метра, а 
вътрешният - 2.20 метра. 
Между двете камери се 
оформя еднометрова въз-
душна възглавница. Мате-
риалът, от който са израбо-
тени кълбата, е между гума 

и силикон. Дебелината му е 
около 2 мм, което го прави 
доста труден за пукане или 
пробиване. Общото тегло 
на зорба е 100 кг. Отвори-
те, през които се влиза, са 
широки около 1 метър. Това 

осигурява достатъчно въз-
дух в пространството и га-
рантира, че спускащият се 
няма да се задуши. Топките 
се надуват с обикновена 
помпа. Цената на един зорб 
е 5 хил. EUR. 

Зорбонавти
Възрастови ограничения 
при зорбинга няма. Спус-
кане в прозрачните сфери 
може да направи всеки, на 
който му понася. До момен-
та не сме имали случай, в 
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Най�голямото разстояние, на което човек 
се е спускал с прозрачната сфера, е ��� метра

Най�голямата скорост, развита със зорб, 
е �� км/ч

Зорбовете ще бъдат символ на 
Олимпийските игри през ���� г. в Сочи, Русия

В “Книгата на Гинес" са вписани � рекорда, 
свързани със зорбинга:

Зорбът е дело на френски архитект
Има две теории за възникването 

на прозрачните топки

Зорбингът се заражда преди �� години � през ���� г., 
казват запознати. Негов родител е френският архитект 

Жил Еберсол. Той изобретява патентова пластмасова 
прозрачна сфера, предназначена за спускане на човека 
по хълмове и други възвишения, и й дава името "чудна 

сфера". Седем години след създаването на зорба 
неговият изобретател внася и първите промени.

Промени в конструкцията
През ���� г. френският инженер увеличава диаметъра 

на сферата и тя става � метра. Следващата промяна 
настъпва през ���� г., когато все още малцината 

почитатели на зорбинга ползват сфера с диаметър � 
метра. Именно в такава сфера Жил Еберсол се спуска от 

���метров водопад, след което и от ���� м надморска 
височина от Фуджияма в Япония. Може да се каже, че 
конструкцията на топката претърпява промени всяка 

година. Чрез множество опити е установено, че 
най�добрият материал за изработване на кълбото е 

поливинилхлоридът. Изчислен е и оптималният размер 
на кълбото � �.�� метра.

Популярност чрез франчайзинг
Зорбингът е изключително популярен в Нова Зеландия. 

Има теория, според която началото на спорта идва 
именно оттам. През ���� г. Дуейн ван дер Слуис и Андрю 

Ейкърс разработили прозрачна надуваема сфера. С 
помощта на инвеститори те създали компанията Zorb 
Limited и започнали да работят по комерсиализацията 

на "сферирането". Целта на новозеландците била да 
популяризират спорта по целия свят чрез 

франчайзингова система.
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който някой да е повръщал, 
казва Илиян. Нормално е, 
когато спускането приклю-
чи, хората да излизат отвъ-
тре леко замаяни, но дотам. 
Важно изискване е ръстът 
на човека да позволява да 

бъде вързан и с трите ко-
лана. Най-често на зорбинг 
сбирки идват хора от 16 до 
25 години. Най-възрастният 
зорбонафт до момента е 
на 60 години. Малки деца 
също могат да влязат, като 

за тях се избират много по-
прави терени. 

Съвети
Организаторите на зорбинг 
сбирки съветват, докато се 
спускате, да не затваряте 

очи. Трябва внимателно да 
се слушат инструкторите. 
Ако ви се вика - викайте, 
защото така се освобож-
дава негативната емоция, 
натрупана от стреса в еже-
дневието.  

Зорбинг топки има на все 
повече места в страната. 
Първото място, на което 
се е появила призрачната 
сфера, е Сопот. Иначе може 
да се намери по морските 
курорти. Освен по твърда 

повърхност зорбът може 
да се пуска по вода. Здра-
вият материал, от който е 
изработен, позволява да 
бъде теглен от моторница 
в морето.

Елина Пулчева

Илюстрация: Вихър Ласков
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Ако ви се струва скучен и 
отчайващо еднообразен фа-
ктът, че София непремен-
но трябва да е столицата 
на България, през лятото 
най-после може да си от-
дъхнете. Това е сезонът, 
когато дори географията 
слага розовите очила и се 

обръща с главата надолу. 
Забелязал го е още Хе-
мингуей - всичко далеч от 
морето е провинция. Поне 
до септември. 

Неочаквано добър 
спорт
А дотогава Черноморието 

Гмуркането е свежата 
алтернатива на 
традиционния плаж
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предлага много повече от 
претъпкани крайбрежни 
ивици и лежерни туристи-
чески туловища, населя-
ващи морските плитчини. 
Като всяко нещо, за да на-
мерите ценното преживя-
ване, трябва да задълбаете 
надълбоко. Буквално. Там - 
по, над и около дъното на 
Черно море - ще открие-
те една растяща група от 
екстремисти и спортисти. 
Кодово име: водолази. Про-
фесия: гмуркане. 

Всъщност гмуркането 
съвсем не е толкова екзо-
тично и недостъпно, кол-
кото звучи или ни внуша-

ват литературата и киното. 
Наблюдава се завишен ин-
терес към спорта, което 
лично мен ме радва много, 
споделя Ина Димитрова, 
редактор на лайфстайл спи-
санието за подводни спор-
тове Diving BG и професи-
онален водолаз. И тъй като 
дори професионалистите 
са започнали отнякъде, все-
ки прохождащ или все още 
лазещ гмурец също има 
шанса да направи нещо 
различно това лято и да 
загребе надолу. 

Възможности
Това е възможност да из-
бягаш от скучното еже-
дневие и да компенсираш 
монотонността на живота 
с тръпката от гмуркане-
то, обяснява Ина мотивите 
на повечето курсисти, ко-
ито обучава в центрове-
те Diving BG в Созопол. 
Всъщност няма нужда да 
слагате джапанките в са-
ка неподготвени. Може да 
започнете предварително 
обучение още през зимата 
в някои от басейните в Со-
фия, Пловдив или Варна, а 
когато настъпят жегите, да 
си намерите уютно морско 
кътче. “Смятам, че в ра-
йона на Созопол и остров 
Св. Иван има какво да се 
види. Повечето скали и 
плажове на юг до Синемо-

Дълбоко, дълбоко 
в морето

рец са уникални. На север 
към Камен бряг също е 
живописно и диво. А това, 
с което морето ни е ценно 
за водолазите, са потъна-
лите му кораби”, споделя 
опита си Ина. Интересно е 
да си припомним, че през 
2008 г. край Созопол беше 
потопен корабът “Пионер”, 
с което се създаде първият 
изкуствен подводен риф в 
България. 

Чист като сълза
Всъщност, щом красотата 
на подводния свят може 
да превърне във вегетари-
анец дори акула (спомне-
те си безобидния Брус от 
“Търсенето на Немо”), със 
сигурност няма да остане-
те разочаровани. “За мен 
гмуркането беше една мис-
тична любов, която очаква-
ше да я открия. Да се рееш 
под водата е изключително 
различно от всичко, което 
сте правили досега. Това 
е една друга среда, там 
можеш да летиш и да заб-
равиш за всичките гадости 
на земята. След гмуркане 
се чувстваш чист като съл-
за, новороден. Чувстваш се 
откривател. Зареждаш се с 
енергията на първичната 
природа, често недокосната 
от цивилизацията. Там си 
най-близо до нея, такава, 
каквато се е оформила пре-

ди векове”, споделя любо-
вта си към спорта Ина. 

Професионализъм
И до тази уникалност може 
да се докосне всеки, който 
е в добро здраве и на въз-
раст над 10 години (от 8 
вече сте годен за обучение 
в басейн). При нас идват 
най-вече хора на възраст 
между 30 и 45 години, но 
иначе може да се присъе-
дини всеки, обяснява Ина. 
Ако имате здравословни 
проблеми, които попадат в 
медицинската декларация, 
попълвана преди курс или 
гмуркане, ще трябва да 
се консултирате с лекар. 
Курсовете, провеждани от 
Diving BG, са по между-
народната сертифицираща 
асоциация PADI. Но съ-
ществуват и други като SSI, 
CMAS или IANTD. Важно-
то е да попаднете на добри 
инструктори, които да ви 
преведат през курса. 

Скъпо хоби
Въпреки че става все по-
достъпен, за съжаление 
засега спортът си остава 
скъпо хоби. Принципно, 
когато се запишете на курс 
за начинаещи, екипировка-
та се осигурява от центъ-
ра и се включва в цената, 
обяснява Ина. За сравне-
ние, закупуването на соб-Ако не се държиш агресивно към морските обитатели, и те няма да те закачат▶

Най-важното е да се гмуркате за удоволствие, но същевременно да внимавате  снимки милен радев▶



weekend    23    
Петък 16 юли 2010  pari.bg

5
▶ метра е максималната 
дълбочина, на която е без-
опасно да се гмуркате без 
сертификат

Артикул	 Цена	 Обяснение

Водолазна маска 50-100 лв. 
Шнорхел 20-38 лв. 
Плавници 60-250 лв. Биват затворени тип “пантофи” и отворени с каишки, които се обуват с боти 
Водолазни боти 60-80 лв. 
Неопренов костюм (мокър) 140-500 лв. Съществуват разнообразни модели: къси, дълги, от 2 части (горна и долна); 
  дебелини: 3 мм, 3.5 мм, 4 мм, 5 мм, 5.5 мм, 6 мм, 6.5 мм, 7 мм 
Неопренов костюм (сух)  1300-2200 лв.
Ръкавици 30-80 лв. 
Регулатори (дихателни апарати) 450-1700 лв. Комплектът регулатори се състои най-често от: 1-ва степен (монтира се на бутилката), 2-ра степен (от която се диша), 
  още една 2-ра степен (резервна и маркучи). В различните стилове се използват различни системи регулатори
Балансьорна жилетка 460-1100 лв. 
Водолазен компютър 390-2150 лв. Показва време и дълбочина, смята декомпресия. Скъпите модели имат електронни компаси, 
  Bluethoot устройства за налягането в бутилката и др.
Водолазна бутилка 390-600 лв. Биват от 6, 10, 12, 15 или 18 л
Манометър 140-180 лв. Показва налягането в бутилката

Източник: Магазин Aqua Lung, София

▶ Основна водолазна екипировка

За да се гмуркате, за-
дължително трябва да 
преминете обучение

Има различни видове водо-
лазни гмуркания - развле-
кателен, технически дай-
винг, гмуркане до потънали 
обекти и в пещери. Една 
подводна сесия трае обик-
новено около 40-50 минути 
в зависимост от дълбочи-
ната и личната консумация 
на въздух, пояснява Ина. 
Но преди да се гмурнете 
надълбоко, трябва да пре-
минете през обучение и да 

получите сертификат. 

Стандарти
“Нормално по целия свят 
водолазните центрове не би 
трябвало да допускат хора 
без сертификати да се гмур-
кат на повече от 5 метра 
дълбочина, като задължи-
телно трябва да са съпрово-
дени от инструктор. Всичко 
останало е нарушаване на 
стандартите и е рисковано”, 
обяснява Ина. 

Сертификати
PADI е една от асоциациите, 
които определят стандарти-

те и законите за провеждане 
на обученията и присъждат 
сертификати на успешните 
курсисти. Първата стъпка 
е курсът PADI Open Water 
Diver (“Водолаз в открити 
води”), по време на кой-
то се усвояват основните 
умения и теория. Чрез тях 
начинаещият гмурец става 
автономен и безопасен во-
долаз с право на гмуркане 
до 18-20 метра, обяснява 
Ина. След още 3 до 4 курса 
официално ставате профе-
сионалист при развлека-
телното (или рекреационно 
скуба) гмуркане и можете 

да бъдете водолазен гид. 
За целта трябва да усвоите 
заложеното в програмите 
“Напреднали водолази в 
открити води”, “Първа по-
мощ”, “Водолаз спасител” 
и т.н. А ако решите това ля-
то да започнете по-полека и 
да преминете само начал-
ния курс, по стандартите 
това ще ви отнеме около 
5 дни. “Ако ви предложат 
съкратена версия, значи ви 
претупват”, предупреждава 
Ина. Оттам нататък няма 
изненади - всичко опира до 
редовна практика и трупане 
на опит. 

Самостоятелен водолаз 
се става само за пет дни

Ина Димитрова, 
редактор на лайфстайл списанието 
за подводни спортове Diving BG и 
професионален водолаз

Най-важ-
ното е да 

го правите за 
удоволствие, а не 
на всяка цена, 
да сте дисципли-
нирани, да няма 
безсмислени 
самоинициативи, 
да сте спокойни 
и отдадени на 
водата и да ми 
се доверявате. 
Всичко останало 
идва с времето и 
опита

Дълбоко, дълбоко 
в морето

ствено оборудване струва 
около 3000 лв. (без тежести 
и бутилка). Но пък това те 
мотивира да се гмуркаш 
по-често. Дори да решите, 
че не можете да си позво-
лите инвестицията, хубаво 
е да имате поне собствен 
мокър костюм, неопренови 
боти и маска и по възмож-
ност регулатор (апарат за 
дишане), съветва Ина. 

Водолазни знаци
Самото обучение включ-
ва и запознаване с т.нар. 
водолазни знаци за кому-
никация, чрез които може 
да получаваш напътствия 
от инструктора си или да 
предупредиш в случай на 

опасност. Опасност ли ка-
зах? Всъщност не - при 
животните има повече ло-
гика, отколкото при хо-
рата. “Ако не се държиш 
агресивно към морските 
обитатели, и те няма да те 
закачат,” успокоява Ина. 
Без акулите, разбира се, 
но пък те са изключител-
но редки в Черно море. 
Както и съвсем не тол-
кова агресивни, колкото 
ги представя “Челюсти”, 
допълва Михаил Заимов, 
според когото филмът вна-
ся ненужна истерия около 
животните и чрез насър-
чаване на убиването им е 
нанесъл големи щети на 
популацията. 

Марина Узунова

Най-важното е да се гмуркате за удоволствие, но същевременно да внимавате  снимки милен радев▶

След гмуркане се чувстваш чист като сълза, новороден. Чувстваш се откривател, споделя професионални-
ят водолаз Ина Димитрова
▶

Хората, които най-често се гмуркат, са екстремисти, спортисти или просто такива, които бягат от 
скучното ежедневие
▶
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11 игрални и 26 
документални ленти 
се бориха за награда 
от Българската 
филмова академия

“Източни пиеси” взе приза за 
най-добър български филм

Цитат

 вежди рашидов, министър на културата

Културата струва много 
пари, талантът също. Но 

парите ги няма, ако аз ги раздавах, 
щях да дам страшно много

Съюзът на българските филмови дейци оцени “Източни 
пиеси” като най-добър български игрален филм за 2009 
г. Сценарист и режисьор на продукцията е Камен Калев. 
Продуценти на лентата са “Уотърфронт филм”, Камен 
Калев и Стефан Пирьов. В състезанието за приза участ-
ваха още филмите “Раци” на Иван Черкелов и “Козелът” 
на Георги Дюлгеров. Победителите във всички категории 
бяха избрани чрез гласуване на цялата родна кинемато-
графична общност. Лентите, които участваха в конкурса, 
бяха общо 37, разделени в две основни категории: доку-
ментални и игрални. В тях съответно се състезаваха 26 
и 11 филма.

Победителят
“Източни пиеси” получи наградата и в категорията де-
бют за 2009 г. “Лентата е направена без много пари, но с 
огромно желание”, коментира режисьорът Камен Калев. 
Според критиците някои от персонажите са култови и съ-
бирателни образи за обществото ни и направо те изпълват 
с радост, въпреки че по същество са тъжни, патетични, 
самотни. Такъв е и животът, който “пиесите” показват. 
Любов и драма се преплитат в кадрите и музиката на про-
дукцията и пренасят историята извън лентата. Спорно е 
да се каже коя сюжетна линия оказва по-силно влияние на 
публиката. Това зависи от личната, емоционална нагласа 
на гледащия.

Талант от люлката
Най-малката участничка в конкурса беше номинирана-
та за най-добра главна женска роля Рут Николова. Тя 
е само на 6 години, но вече с развит актьорски талант. 
Номинацията за приза дойде след нейното участие във 
филма “Рут”. Лентата разказва за недоверието, което 
ражда безизходица. Безизходицата търси изход, а той се 
крие в доброто. Но доброто се оказва извън закона... Един 
филм за добрите хора. И макар че не грабна наградата, 
това е брилянтен старт за запомняща се кинокариера на 
актрисата Рут. 
 
в името 
на творчеството
Както и на световните филмови награди, и на българските 
“Оскари” филмовата общност даде приз за цялостно твор-
чество. Наградата взе кинорежисьорът Юлий Стоянов. Той 
завършва кинорежисура в Академията по изкуства в Прага 
през 1956 г. През същата година дебютира с лентата “Ден 
година храни”. Работил е като кинорежисьор в Студия за 
хроникални и документални филми. До този момент е 
заснел над 60 продукции в тези жанрове.

другите отличници
Приза за най-добра главна мъжка роля взе Валери Йор-
данов за участието си в продукцията “Раци и Хъшове”. 
С наградата за най-добър телевизионен игрален филм 
беше отличен “Хъшове” на Александър Морфов. Призът 
за най-добър анимационен филм отиде за “Анна Блуме” 
на режисьора Весела Данчева. А “45 по Азарян” на Лилия 
Абаджиева беше обявен за най-добър документален филм. 
Филмът “Срещи с Иречек” с режисьор Асен Владимиров 
беше отличен в категорията за телевизионни документал-
ни и научнопопулярни продукции. 

николета Цветкова

Число

26
статуетки раздаде Българската филмова академия 

за творческата дейност на кинематографите през 
изминалата година

▶

илюстрация Вихър ласкоВ
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